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سرمقاله

نقش استارت آپ ها 
در رشد اشتغال

نگاه سنتی به سرمایه گذاری 
در ایران یکی از مشــکلات 
جدی در رشد کسب و کارها 
و شــرکت های نوپا است. 
همچنین به علت وجود فضای دلالی در کشــور، 
سرمایه ها به سمت تولید و راه اندازی کسب وکارها 
نمی رود. چراکه به نتیجه رسیدن در این موارد، به 
زمان زیادی نیاز دارد. سرمایه گذار همچنان نگاه 
سنتی به بازار و تولید دارد. تولید فیزیکی و کارخانه 
ای که جلو دید است بیشتر می تواند نظر سرمایه 
گذار را جلب کند. بنابراین اینجا نقش دولت پررنگ 
می شــود. دولت برای به ثمر نشستن ایده های 

خلاق و دانش بنیان...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری
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جذب سرمایه ۹۱ میلیارد 
تومانی صندوق نوآوری 

برای استارت آپ ها

بورس بهترین مسیر برای رشد سرمایه گذاری شرکت های دانش بنیان است

تامین مالی استارتاپ ها از بازار سرمایه
صفحه4

صفحه2

رشد  سرمایه گذاری 
خارجی  در  ایران

تولید   خودرو   سال   آینده   رکورد  شکنی   می کند

مدیر توسعه اکوسیستم صندوق نوآوری و شکوفایی 
گفت: تاکنــون بــا ۲۷ شــتابدهنده از ۹۳ طرح 
اســتارت آپی به میزان ۹۱ میلیارد تومان در قالب 
»هم ســرمایه گذاری« حمایت کردیم. مصطفی 
بغدادی در شانزدهمین رویداد پیوند در حوزه برق 
و الکترونیک که با همکاری جهاد دانشگاهی علم و 
صنعت در محل صندوق نوآوری و شکوفایی برگزار 
شد، گفت: این صندوق براساس ماده ۵ قانون حمایت 
از شرکت های دانش بنیان تشکیل شده و قصد کمک 
 به تجاری سازی اختراعات و محصولات دانش بنیان 
را دارد. وی با بیان اینکــه مأموریت و کارکرد اصلی 
صندوق نوآوری و شــکوفایی منوط به تأمین مالی 
زیست بوم دانش بنیان کشور است، اظهار داشت: 
البته که این زیست بوم نســبت به دهه ۸۰ تغییر 
کرده و برای آن قوانین مختلفی تعریف شده است. 
به گفته وی ما در صندوق نوآوری و شکوفایی قصد 
داشتیم که علاوه بر کسب و کارهای دانش بنیان به 
کسب و کارهای غیر دانش بنیان کمک کنیم. از این 
رو از صندوق نوآوری و شــکوفایی انتظار می رفت 
اقدامات جدیدی را جایگزیــن روش های صنعتی 
کند. به گفته بغدادی تا پیش از سال ۱۳۹۷ صندوق 
نوآوری و شکوفایی با تســهیلات و وام ها شناخته 
می شد؛ ارائه این نوع تســهیلات جزو سنتی ترین 
شیوه های تأمین مالی کسب و کارهای دانش بنیان 
اســت. مدیر توسعه اکوسیســتم صندوق نوآوری 
و شــکوفایی افزود: از این رو در صــدد برآمدیم تا 
با روش های جدید از اکوسیســتم اســتارت آپی و 
هسته های فناور، شــرکت های دانش بنیان و غیره 
حمایت کنیم. زیرا ارائه تسهیلات به این اکوسیستم 
فناوری و نوآوری سم مهلک است. وی با بیان اینکه 
در میان فعالیت های دانش بنیانی کسب و کارهای 

پرخطرتری وجود دارد...

اجتماعی

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجــا از برخورد 
ویژه پلیس با فرارمالیاتی در سال آینده خبر داد. 
سردار حسین رحیمی در حاشیه نشست سراسری 
روسای پلیس امنیت اقتصادی فراجا با حضور در 
جمع خبرنگاران با بیان اینکه ما از یک طرف درگیر 
جنگ ترکیبی و همه جانبه دشــمن علیه نظام 
هستیم، ادامه داد: دشمن در این جنگ ترکیبی 
به دنبال سوء استفاده از شرایط اقتصادی و ایجاد 
شرایط دشــوار برای مردم است و همین موضوع 
بیانگر گستره ماموریت و مسئولیت پلیس امنیت 

اقتصادی در مقابله با این جنگ است.
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا به اقدامات این 
پلیس برای مقابله با قاچاق اشاره کرد و گفت: در 
حوزه مبارزه با کالای قاچاق حرکت ما به سمت و 
سویی است که جدا از ایست و بازرسی ها از اسکنرها 
و دیگر دســتگاه های و امکانات هوشــمند برای 

شناسایی کالای قاچاق استفاده کنیم.

وی درباره اسکنرها گفت: این اسنکرها با هماهنگی 
ستاد قاچاق کالا و ارز قرار است تا قبل از عید در یکی 
از استانهای جنوبی استفاده شود و سپس در سراسر 

کشور مورد استفاده قرار بگیرد.
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا با بیان اینکه 
در بخش تعزیرات حکومتی هماهنگی های خوبی 
برای جلوگیری از افزایش قیمت کالاهای ضروری 
انجام شد، گفت: ما تلاش کردیم تا از سوداگری در 

قیمت های مختلف جلوگیری کنیم.
رحیمی با بیــان اینکه تلاش داریــم هم افزایی و 
هماهنگی ویژه ای را در ســال ۱۴۰۲ بین پلیس 
امنیت اقتصادی و ســازمان مالیاتی ایجاد کنیم، 
گفت: از آنجایی که با توجه به بودجه سال ۱۴۰۲ در 
سال آینده مالیات افزایش پیدا می کند پیش بینی 
می کنیم برخی افراد بخواهنــد فرارهای مالیاتی 
داشته باشند که به کمک سازمان مالیاتی و دستگاه 

قضایی قرار است با این افراد برخورد شود.

آمارهای نشر در بهمن ماه سال جاری در قیاس 
با بازه زمانی مشــابه در سال گذشته حکایت از 
تأثیر افزایش قیمت کاغذ بر عناوین منتشره و 

شمارگان نشر دارد .  
بر اســاس آمارهای نشر مؤسســه خانه کتاب،  
در بهمن ماه ســال جاری ۹ هزار و 66۲ عنوان 
کتاب منتشر شده اســت که از این تعداد شش 
هزار و ۹۲۰ عنوان تالیفی و ۲ هزار و ۷۴۲ عنوان 
ترجمه هستند. شــمار کتاب های منتشر شده 
در بهمن سال جاری در مقایســه با بازه زمانی 
 مشــابه در ســال گذشــته ۳۵ درصد کاهش 

داشته است.
شــمار کتاب های چــاپ اول ۵ هــزار و ۷۰۷ 
عنــوان و شــمار تجدیــد چاپی ها ۳ هــزار و 
۹۵۵ عنوان بوده اســت. میانگین شــمارگان 
کتاب در بهمن ماه نیز به ۹۵۵ عنوان رســیده 
اســت و میانگین قیمت کتاب نیز به ۹۰ هزار 
و 6۰۰ تومان رســیبده اســت که در مقایسه 
با قیمت کتاب در بازه زمانی مشــابه در ســال 
 گذشــته ۷۳ درصــد افزایش قیمت داشــته 

است.
در میان رده های دیویی نشــر حوزه کودک و 
نوجوان با هزار و ۹۰۲ عنوان کتاب در صدر قرار 
دارد و پس از آن ادبیات با هــزار و 6۸۰ عنوان 
کتاب قــرار دارد. علوم اجتماعی بــا ۱۱6۴ و 
کمک درسی با ۱۱۲۴ عنوان در رده های بعدی 

قرار دارند.
در حوزه کودک و نوجوان هــزار و ۹۰۲ عنوان 

کتاب منتشر شده اســت که در مقایسه با بازه 
زمانی مشابه در سال گذشته ۲۳ درصد کاهش 
داشته اســت،  از میان کتاب های منتشر شده 
در حوزه کودک و نوجــوان در بهمن ماه،  هزار 
و ۳۳۳ عنــوان تالیــف و ۵6۹ عنــوان ترجمه 
بوده است. شــمار کتاب های چاپ اول در این 
حوزه باز هم کمتــر از تجدید چاپی هاســت ، 
در حالی کــه ۷۷۷ عنــوان کتاب چــاپ اول 
 منتشــر شــده هــزار و ۱۲۵ عنــوان تجدید 

چاپ هستند.
شــمارگان کتاب کودک و نوجــوان تقریبا دو 
برابر کتاب های عمومی و هزار و ۸۰۲ نســخه 
اســت،  همچنین میانگین قیمت کتاب در این 
حوزه نیز ۴۷ هزار تومان اســت که در مقایسه 
 با بهمن ســال گذشــته ۵۰ درصــد افزایش 

داشته است.
امــا در حــوزه ادبیــات ۱6۸۰ عنــوان کتاب 
منتشــر شــده اســت که از این تعــداد هزار 
و ۱۳۰ عنوان تالیــف و ۵۵۰ عنــوان ترجمه 
اســت،  هــزار و ۱۲۱ عنــوان چــاپ اول و 
 ۵۵۹ عنوان ترجمه اســت،  شــمارگان کتاب 
در حوزه ادبیات به 6۹۸ عنوان کتاب رســیده 
است که به نسبت بهمن ســال گذشته حدود 
۱۱۰ نســخه کاهش داشته اســت،  میانگین 
قیمت کتاب هــای این حــوزه هــم ۹۳ هزار 
تومان اســت که به نســبت بازه زمانی مشابه 
 در ســال گذشــته ۵۸ درصــد افزایــش

داشته است.

سازمان ســینمایی کشــور با شــناور شدن و 
هدفمند شــدن قیمت بلیت سینماها بر اساس 
درجه کیفی، موقعیت جغرافیایــی قرارگیری 
 سالن ســینما و ســانس های مختلف موافقت 

کرد. 
به گــزارش اداره کل روابط عمومی ســازمان 
سینمایی؛ روح الله سهرابی مدیرکل دفتر نظارت 
بر عرضه و نمایش فیلم ســازمان ســینمایی با 
اعلام این خبر افزود: پس از بررســی پیشنهاد 
شــورای صنفی نمایش در خصــوص افزایش 
قیمت بلیت سینما، ســازمان سینمایی با هدف 
حمایت همزمــان از رونــق ســینما و تقویت 
اســتقبال مخاطب، با شــناور شــدن دائمی و 
 هدفمند قیمت بلیت ســینما در ســال ۱۴۰۲

 موافقت کرد.
وی ادامــه داد: بدیــن ترتیــب قیمــت بلیت 
ســینما در ســال جدیــد بــر اســاس درجه 
 کیفــی، موقعیــت جغرافیایــی قرارگیــری 
مختلــف  ســانس های  و  ســینما  ســالن 

قــرار  متقاضــی  اختیــار  در  و   تعییــن 
خواهد گرفت.

به گفتــه وی، در این مصوبه ســقف مبلغ بلیت 
6۰ هزار تومان آن هم برای ســینماهای مدرن 
همچون: کوروش ، ایران مال، فرهنگ، چارسو، 
صبامــال و… در نظر گرفته شــده کــه البته 
درصد بسیار بیشتری از ســالن ها و سانس ها با 
ارقام پایین تر یعنی تــا ۲۰ هزار تومان به فروش 

می رسد.
ســهرابی با بیان اینکه این شــکل از مدیریت 
مالی اکران با دو هدف عمــده حمایت از تولید 
و رونق بخشــی به اکــران و همچنین ملاحظه 
وضع معیشــت مردم جهت خالی نماندن سبد 
فرهنگی، طراحی و تدوین شــده است و با این 
تدبیر، اکثریت مخاطبان امکان دسترســی به 
بلیت های ارزان قیمت در سانس های مختلف را 
خواهند داشــت و هیچ قشری از جامعه به دلیل 
 وضعیت اقتصادی از دیدن آثار روی پرده محروم 

نخواهد ماند.

رئیــس جمهور بــا تاکید بــر آمادگــی ایران 
برای انتقــال دانــش و فناوری هــای نوین به 
کشورهای برادر و دوســت از جمله کشورهای 
آفریقایــی، برنامه ریزی برای تســهیل فعالیت 
و مشــارکت بخــش خصوصــی ایــران و این 
کشــورها، از جمله حذف مقررات و تعرفه های 
 دســت و پاگیــر و ناکارآمــد را ضــروری 

عنوان کرد.
آیــت الله ســید ابراهیــم رئیســی در دیدار 
اجــلاس  »اولیــن  در  شــرکت کنندگان 
همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران 
با کشــورهای غرب آفریقا« بــر آمادگی تهران 
برای گسترش همه جانبه همکاری با کشورهای 
آفریقایی به ویژه کشــورهای غــرب این قاره 

تاکید کرد.
رئیس جمهور، آفریقــا را قــاره ای ثروتمند و 
برخوردار از نیروی انســانی کارآمــد و ذخایر 
سرشــار و فــراوان توصیف و تصریــح کرد: در 
سده های گذشــته کشــورهای غربی با اعمال 
سلطه و حاکمیت استعمار، ثروت این کشورها 
را به غــارت برده اند، امــا گســترش روابط با 
آفریقــا در جمهوری اســلامی ایــران نه برای 
ثروت های این منطقه، بلکه با هدف پیشــرفت 
 و رفاه همه ملت ها از جمله ملت های آفریقایی 

است.
آیت الله رئیســی با تاکید بر اهمیت شــناخت 
ظرفیت ها، منابع و زمینه های همکاری و تبادل 
تجربه بین ایران و کشــورهای غرب آفریقا، به 
پیشــرفت های چشــمگیر جمهوری اسلامی 
ایران در زمینه های فنی- مهندسی، تجهیزات 
پزشــکی، دارو، نانــو، تجهیزات کشــاورزی، 
فناوری های زیستی و علم و فناوری های نوین، 
با وجود اعمال تحریم های گسترده علیه ایران 
اشــاره کرد و خطاب به شــرکت کنندگان در 
اجلاس همکاری هــای اقتصــادی جمهوری 
اســلامی ایران بــا کشــورهای غــرب آفریقا 
گفت: می توانیــد از طریق بازدیــد حضوری با 
این پیشــرفت ها و توانمندی های ایران آشــنا 
شــوید و این پیام را دریافت کنید کــه اراده و 
پشــتکار یک ملت می تواند همــه تهدیدها و 
 تحریم ها را بــه فرصت تبدیــل و آن ملت را به 

پیشرفت برساند.
رئیس جمهــور همچنین با تاکیــد بر آمادگی 
ایــران بــرای انتقــال دانــش و فناوری های 
نوین به کشــورهای برادر و دوســت از جمله 
کشــورهای آفریقایــی، برنامه ریــزی بــرای 
تســهیل فعالیت و مشــارکت بخش خصوصی 
ایران و این کشــورها، از جمله حذف مقررات و 
 تعرفه های دســت و پاگیر و ناکارآمد را ضروری 

عنوان کــرد. آیت الله رئیســی پیشــنهاد این 
اجــلاس، مبنی بــر گســترش همکاری های 
اقتصادی ایــران و کشــورهای آفریقایی بویژه 
در زمینه هــای انرژی، فنی-مهندســی، حمل 
و نقل، کشــاورزی و معدنــی را اقدامی موثر و 
سازنده در جهت توســعه روابط طرفین خواند 
و افزود: آمار کنونی تجارت و تبادل تجربه بین 
ایران و آفریقا قابــل قبول نبوده و بــا توجه به 
 ظرفیت ها و اهتمام مقامات جمهوری اسلامی

 ایــران و کشــورهای غــرب آفریقــا انتظار 
مــی رود همکاری هــا و روابــط اقتصــادی 
ایــن از  بیــش  فی مابیــن  تجــاری   و 

 متحول شود.
رئیس جمهور به تهدیدهای مشــترک و مشابه 
ایران و آفریقا از طریق جریان های تروریســتی 
مورد حمایــت بیگانــگان و قدرت های خارج 
از منطقه اشــاره کرد و افزود: آفریقــا با وجود 
اســتعدادها و ظرفیت های انســانی و طبیعی 
می توانــد با اتحاد و انســجام و ایســتادگی در 
مقابل سیاست های اســتعماری، پیشرفت های 
چشمگیری داشته باشــد و ما زمینه ها را برای 
همکاری و کمک به این توســعه و پیشــرفت 
بســیار آماده می بینیم. رئیســی به مسئولان 
جمهوری اســلامی ایران و کشــورهای غرب 
آفریقــا که در اجــلاس تهــران فعالانه حضور 
داشــتند توصیه کــرد مصوبــات و تصمیمات 
 ایــن اجــلاس را بــا جدیــت پیگیــری و 

اجرایی سازند.
تعــدادی از وزرا، معاونیــن وزرا و مقامــات 
کشورهای که در این اجلاس شرکت داشتند، در 
این دیدار، نظرات خود را در خصوص زمینه های 
توسعه و تقویت همکاری های علمی و اقتصادی 
ایران با کشــورهای غرب قــاره آفریقا مطرح 

کردند.
این مقامات ضمن تشــکر از توجــه جمهوری 
اســلامی ایــران بــه کشــورهای آفریقایی و 
ابتــکار فراهم کــردن زمینه برگــزاری چنین 
اجلاســی در ایــران، از توافقات بدســت آمده 
 بویــژه در زمینه هــای تجــاری و مالــی ابراز 

رضایت کردند.
آمادگــی و برنامه ریــزی برای توســعه روابط 
اقتصادی از طریق گســترش سرمایه گذاری ها 
و ایجــاد خطــوط متنــوع حمــل و نقــل، 
علاقمندی بــه اســتفاده از توانایی های ایران 
در فناوری های علمی و تحقیقاتی و پیشــنهاد 
گســترش همکاری ها در زمینه های کشاورزی 
و معدنی از جملــه محورهای ســخنان وزرا و 
 ســایر مقامــات آفریقایــی حاضــر در ایــن

 نشست بود.

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی با اشاره به اینکه 
در حوزه درمان با بیش از ۵۰ هزار مرکز طرف قرارداد 
هستیم گفت: در این مدت کوتاه اتفاقات خوبی رقم 
خورده است. نسخه الکترونیک به عنوان زیرساخت 
مدیریت منابع و نظام ارجاع، اجرایی شده و اکنون بالای 

۹۵ درصد در آن پیشرفت داریم.
میرهاشم موسوی در مراسم افتتاح بیمارستان هدایت 
تهران و آغاز عملیات اجرایی و افتتاح ۷۸پروژه درمانی 
و بیمه ای سازمان تامین اجتماعی در ۲۳ استان کشور 
با بیان اینکه در نظام تامین اجتماعی عمدتا دو کارکرد 
دنبال می شود، نخست تامین معیشت و جبران خطرات 
احتمالی در درآمد و دوم توســعه خدمت در راستای 
ایجاد رفاه و افزایش کیفیت زندگی است گفت: یکی از 

خدمات مهم ما، خدمت سلامت است.
وی افزود: اگر نگاه کلی به حکمرانی تامین اجتماعی در 
جمهوری اسلامی داشته باشیم، در می یابیم که پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی، انقلابی در ارائه خدمات رفاهی 

و اجتماعی رقم خورده است.
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه قبل از 
انقلاب حدود ۲۰ درصد مردم جامعه  ۳۵ میلیون نفری، 
تحت پوشش بیمه ها بودند که امروز به برکت انقلاب 
بالغ بر ۷۳ درصد از جمعیت ۸۵ میلیونی تحت پوشش 
بیمه های اجتماعی قرار دارند گفت: در دولت سیزدهم 
با بیمه حدود شش تا هفت میلیون نفری در سازمان 
بیمه ســلامت، این عدد به ۱۰۰ در صد نزدیک شده 
است. موســوی ادامه داد: قبل از انقلاب، دسترسی به 
منابع بیشتر و ضریب پشتیبانی ۲۲ به یک بوده و اکنون 
به ۴.۲ به یک رسیده است، اما باز هم دسترسی ها قابل 
مقایسه نیست و اکنون بالغ بر ۵۰ درصد جامعه تحت 
پوشش ما قرار دارند. قبل از انقلاب به ۸۰ هزار بازنشسته 
مستمری و دیگر خدمات ارائه می شده، اما امروز علی 

رغم همه چالش هایی که داریم توســعه خدمات در 
اولویت قرار گرفته است. وی با اشاره به اینکه ۷۸ پروژه 
در ۲۳ استان را امروز افتتاح می کنیم گفت: بیمارستان 
هدایت، بیمارستان لنگرود و توسعه بیمارستان حکیم 
جرجانی در گرگان از این جمله هستند، بالغ بر ۲۵۰ 
تحت جدید، ۳۹ تخت آی سی یو، ۱۰ تخت سی سی 
یو و ۱۵ تخت ان آی سی یو به تخت های بیمارستانی 
افزوده شده است. بالغ بر ۲۰۰۰ تخت بیمارستانی طی 
امسال و سال بعد افتتاح خواهند شــد. ارزش ریالی 
پروژه ها ۳۹ هزار میلیارد ریال است و عامل اشتغالزایی 
برای ۱۱۰۰ تن شده است. ۱۰ درمانگاه در دورترین 
نقاط خواهیم داشت و ۳۳ شهرستان از مجموع پروژه ها 
بهره مند می شوند. مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی 
با اشاره به اینکه در حوزه درمان با بیش از ۵۰ هزار مرکز 
طرف قرارداد هستیم گفت: در این مدت کوتاه اتفاقات 
خوبی رقم خورده اســت. نسخه الکترونیک به عنوان 
زیرساخت مدیریت منابع و نظام ارجاع، اجرایی شده 
و اکنون بالای ۹۵ درصد در آن پیشرفت داریم. ۱۸۰ 
مرکز دیابت و کلینیک فشار خون را راه اندازی کردیم 
که در آغاز دولت ســیزدهم پنج مورد بود. رشد تعهد 
۸۰ درصدی در حوزه حق بیمه تکمیلی بازنشستگان 
داشتیم و ۱۲۰ درصد از سهم منابع رشد یافت. موسوی 
اضافه کرد: در طرح دارویار کنار وزارت بهداشت بودیم.  
۲۴۳ قلم دارو تحت پوشــش قرار گرفت که داروهای 
بیماران صعب العلاج، داروهای تخصصی ناباروری از 
آن جمله بود. فرانشیز درمان برای 6۵ سال به بالاها در 
همه مراکز دولتی در شهرهای فاقد مراکز ملکی صفر 
شد. ما به صورت روزانه هر روز به بالغ بر یک میلیون نفر 
خدمات سرپایی و به ۱۳ هزار نفر خدمات بستری ارائه 
می دهیم و توسعه زیرســاخت درمان مستقیم مورد 

توجه بوده است.

تسهیل مشارکت بخش خصوصی و کشورهای غرب آفریقابرخورد ویژه پلیس با فرار مالیاتی

پیشرفت ۹5 درصدی نسخه الکترونیک

سياسیفرهنگی 

افزایش ۷۳ درصدی قیمت کتاب

قیمت بلیت سینماها هدفمند و شناور شد



اقتصاد2
ایران

»عرضه خــودرو در بورس« از 
لایحه بودجه حذف شد

عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ گفت: براســاس تصمیم کمیســیون 
تلفیق موضوع عرضه خودرو در بورس کالا از 

لایحه بودجه سال آتی، حذف شد.
محمدرضا میرتاج الدینی با اشــاره به بررسی 
مواد ارجاعی لایحه بودجه به کمیسیون تلفیق 
در زمینه عرضه خودرو در بورس کالا گفت: در 
این زمینه کمیسیون تلفیق پیشتر پیشنهادی 
را مصوب کرده بود که پانزده درصد از منابع 
این موضوع به خودروسازان و مابقی به دولت 

باز می گشت.
وی افــزود: در ادامــه و در صحــن مجلس 
پیشنهاد دیگری مصوب شد که عنوان می کرد 
که اگر خودرو در بورس کالا عرضه شود باید 
براساس شرایطی باشــد و نباید بیش از ۱.۲ 
دهم باشد که این مسئله ابهام برانگیز بود و به 

کمیسیون ارجاع شد.
عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ تاکیــد کرد: بنابرایــن طبق تصمیم 
کمیسیون تلفیق هم پیشنهاد اولیه در لایحه 
بودجه که مربوط به عرضه خودرو در بورس 
کالا و همچنین پیشنهاد ثانویه که در مربوط 
به تعیین شرایط برای این مسئله بود از لایحه 
حذف شــد.این نماینده مجلس تاکید کرد: 
تلاش مجلس این است که در لایحه بودجه 
دولت طوری عمل کند کــه در زمینه عرضه 

خودرو رانت شکل نگیرد.
وی تاکید کرد: بنابراین موضوع عرضه خودرو 

در بورس کالا از لایحه بودجه حذف شد.

ســرمایه گذاری ۲.۷ میلیارد 
دلاری در فاز ۱۴ پارس جنوبی

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با اشاره 
به اینکه ارزش ســرمایه گذاری پالایشــگاه 
فاز ۱۴ پارس جنوبی که آخرین پالایشــگاه 
شیرین سازی این میدان مشترک است ۲.۷ 
میلیارد دلار بــرآورد می شــود، گفت: هیچ 
کارشناس خارجی در مراحل طراحی، نصب، 
اجرا و بهره برداری از فــاز ۱۴ پارس جنوبی 

دخالت نداشته است.
محسن خجسته مهر با اشاره به اینکه توسعه و 
تکمیل پالایشگاه فاز ۱۴ پارس جنوبی بدون 
اغراق تا کنون بزرگ ترین دســتاورد صنعتی 
دولت ســیزدهم در وزارت نفت بوده است، 
افزود: ارزش ســرمایه گذاری این پالایشگاه 
که آخرین پالایشــگاه شیرین سازی پارس 
جنوبی است ۲.۷ میلیارد دلار برآورد می شود. 
وی ادامه داد: با شروع به کار دولت سیزدهم 
اقدامات خود را به صورت هدفمند، اولویت دار 
و زمان بندی شده تعریف کردیم. از ابتدای مهر 
ماه سال ۱۴۰۰، تصمیم این بود که پالایشگاه 
فاز ۱۴ باید تا پایان سال ۱۴۰۱ به طور کامل 

به بهره برداری برسد.
معاون وزیر نفــت با تاکید بــر اینکه چیزی 
حدود ۱۰ سال گذشته این پالایشگاه به دلایل 
نامعلومی از اولویت خارج شده بود، گفت: این 
در حالی است که برای انعطاف شبکه و ایجاد 
ظرفیت شیرین سازی جدید به این پالایشگاه 

نیاز داشتیم.
وی با بیان اینکه بهره برداری از فاز ۱۴ جلوه 
و نمادی از کارآمدی دولت ســیزدهم است، 
افزود: شعار دولت سیزدهم، ایجاد تحول در 
کشور است و این دولت به نام دولت تحول گرا 

است.
خجسته مهر با اشــاره به اینکه پالایشگاه فاز 
۱۴ پارس جنوبی در مراحل مختلف ساخت و 
بهره برداری دارای ویژگی های مختلفی است، 
ادامه داد: درمجموع حدود ۸ هزار و ۵۰۰ نفر 
از کارگر تا کارشناس و متخصصین مختلف 
در این پالایشــگاه و برای به ثمر رسیدن آن 

کار کردند.
وی تصریح کرد: ۸ پیمانکار بزرگ ایرانی برای 
توســعه این فاز پارس جنوبی حاضر بودند و 
سهم ســاخت داخل در این پالایشگاه به ۷۰ 
درصد رسیده اســت. این در حالی است که 
در ابتدای دهه ۸۰ که نخســتین پالایشگاه 
پارس جنوبی به بهره برداری رســید، ســهم 
ساخت داخل به ۳۰ درصد نیز نمی رسید اما 
اکنون مهم ترین تجهیزات مانند کمپرســور 
و بویلر در پالایشــگاه فاز ۱۴ ایرانی اســت و 
توسط ســازندگان ایرانی ساخته شده است. 
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران تاکید کرد: 
هیچ کارشــناس خارجی در مراحل طراحی، 
نصب، اجــرا و بهره برداری از فــاز ۱۴ پارس 

جنوبی دخالت نداشته است.

اخبار

 سخنگوی اقتصادی دولت 
گفت: با افزایــش تولید و 
واردات خودرو، عرضه سال 
آینده بهبود می یابد. وزارت 
صمت تلاش می کند همه 
متقاضیان مرحله ثبت نام تا تحویل را سپری کنند. 
سید احسان خاندوزی در نشست خبری در مورد 
وضعیت اقتصاد ایران در ســال ۱۴۰۱ اظهار کرد: 
حتماً انصاف ایجاب می کند که نقاط ضعف و قوت را 
با هم ببینیم و من به عنوان سخنگوی دولت فهرست 
هر دو موارد را همراه با تدابیر دولت برای علاج آنها 
خواهم گفت. ســخنگوی اقتصــادی دولت افزود: 
امســال بخش واقعی اقتصاد ایران شاهد اتفاقات 
مبارک و شروع های بســیار امیدبخشی نسبت به 
گذشته بود. در رشــد اقتصادی سال ۱۴۰۱ مسیر 

رشد سال قبل را دنبال کردیم.
خاندوزی ادامه داد: اگر مبنــای آمار ۹ ماهه مرکز 
آمار را پایه قرار دهیم در ۹ ماهه امسال نرخ رشد ۳.۳ 
درصدی در اقتصاد ایران رخ داد که بدون محاسبه 
نفت ۲.۹ درصد اســت. بر مبنای آمار ۶ ماهه بانک 
مرکزی نیز رسماً نرخ رشد اقتصادی ما ۲.۷ درصد 
بود. در صنایع ۳.۸ درصد، کشاورزی ۶.۱ درصدی و 
در بخش مستقل صنعت ۵.۸ درصد رشد را داشتیم.
وی افــزود: در حوزه ســرمایه گذاری هــا که جز 
روندهای منفی از ســال ۹۷ به بعد بود شاهد رشد 
ســرمایه گذاری را ۳.۹ درصد رشــد را در ۶ ماهه 

داشتیم، این عدد سال قبل منفی ۶.۴ درصد بود.
وزیر اقتصاد گفت: رشد ســرمایه گذاری خارجی 
نســبت به دوره آخر دولت قبل صد در صد رشــد 
داشــت. نرخ بیکار در پاییز امســال به ۸.۲ درصد 
کاهش یافت . خاندوزی افزود: در ۱۱ ماهه امسال 
صادرات غیرنفتی با ۱۳ درصد رشــد نســبت به 

پارسال به ۴۸.۸ میلیارد دلار رسید.
وزیر اقتصاد به تأمین آب اشاره کرد و گفت: در سال 
جاری ۴ ابر پروژه آبی و یک پروژه زیست محیطی 
به سرانجام رسید. انتقال آب غدیر که ۶۰ درصد آب 
خوزستان را تحت پوشش قرار می دهد اجرایی شد. 
انتقال آب همدان، انتقال آب ســنندج، انتقال آب 
شیرین کن خرمشهر و انتقال آب به دریاچه ارومیه 

از دیگر طرح ها بود.
وی افزود: ۵ پروژه ریلی هم با حدود ۵ میلیارد دلار 
سرمایه گذاری خارج بودجه ای راه افتاد که ظرفیت 
ترانزیتی کشور را از ۱۰ میلیون تن به ۳۰ میلیون 
تن افزایش می دهد. وزیــر اقتصاد گفت: ۱۶ طرح 
پالایشــگاهی و پترو پالایشــی با ۳۰ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری خارج از بودجه عملیاتی شد.

موفقیت دولت در کنترل تورم و تحول 
اقتصاد

سخنگوی اقتصادی دولت اضافه کرد: در سال جاری 
سیاست کنترل تورم را همراه با سایر سیاست های 
تحولی اقتصاد پیش بردیم. موفق به کنترل مقداری 
ترازنامه بانک ها به صورت جدی در دستور کار قرار 
گرفت و بخشــی از خلق پول مازاد بانک ها کاهش 
یافت و رشــد نقدینگی کاهش یافــت. خاندوزی 
ادامه داد: تا ۲۰ بهمن امســال نرخ رشد نقدینگی 
حدود ۳۲ درصد شده اســت در حالی که در مدت 
مشابه پارسال این رقم ۳۹ درصد بوده است. حساب 
تنخواه بانک مرکزی به صفر رسید. همچنین با رشد 
۶۰ درصدی درآمدهــای بودجه ای و ۵۵ درصدی 

هزینه ها، ناترازی بودجه را کاهش دادیم.
خاندوزی در ادامه با بیان اینکه جهان در سال ۲۰۲۲ 
تأمین مواد غذایی و قیمت ها وضعیت بی سابقه ای 
را داشت، گفت: در ایران تا مایان شهریور ماه موفق 
شدیم هم نرخ ارز و سایر قیمت ها را کنترل کنیم. 
نرخ ارز در شهریور ماه در بازار آزاد ۲۹ هزار تومان 
بود اما با ناآرامی های پاییز که بعد به تورم انتظاری 

زمستان سرریز کرد شاهد افزایش قیمت بودیم.
وی افزود: همچنین بسیاری از نقاط ضعف اقتصاد 
ایران بر اثر تحریک ها خودنمایــی کرد. به عنوان 
نمونه در حوزه افزایــش نرخ ارز و خــودرو و … 
مصادیق نقاط ضعف قسمت اســمی اقتصاد ایران 
است. ضعف حکمرانی ریال بانک مرکزی، وابستگی 
به دلار و ســایر ارزهای خارجی مشکلات چندین 
ساله اقتصاد ما بود که ســعی کردیم این مسائل را 
حل کنیم؛ مثلًا بانک مرکزی ســعی کرد با مرکز 

مبادله ارز و طلا بازار ارز را کنترل کند.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: مشکل کم عرضه کردن 

خودرو و مسکن از سال ها قبل در اقتصاد ایران بود 
که علاج نشده بود که امیدواریم با مالیات سوداگری 
این مساله حل شود. وی اضافه کرد: چندین سال 
بود به تیراژ بالای یک میلیون دســتگاه نرســیده 
بودیم که امسال محقق شــد و سال بعد بیشتر هم 
تولید می شود. ممنوعیت واردات خودرو هم در این 

راستا لغو شد که بازار کنترل شود.

انتشار گواهی سپرده نفتی و کنترل نقدینگی
سخنگوی اقتصادی دولت در ادامه به حوزه گواهی 
سپرده نفتی اشاره کرد و گفت: میزان صادرات نفت 
بالاتری در بهمن داشتیم که مسیری برای هدایت 
نقدینگی داخل فراهم شــد که با انتشــار گواهی 
سپرده نفتی ضمن اینکه نقدینگی مردم را به سمت 
فعالیت های سودآور و مسیرهای جایگزین هدایت 
می کنیم، نسبت به کاهش ریسک تحریم پذیری 
و ایجاد بازارهای کاغذی و تنوع پذیری مشــتریان 
نفت کشور و کاهش فشــار بر بازارهای موازی هم 

اقدام می کنیم.
وی ادامه داد: برای هدایت نقدینگی به پروژه های 
جذاب معادن طلا و پروژه های تولیدی مس سونگون 
برنامه هایی داریم که تا پایان ســال اعلام می شود.

خاندوزی افزود: سامانه فکتورینگ هم هفته آینده 
رونمایی خواهد شد. بسیاری از پیمانکاران کشور 
از این پس می توانند مطالبات خود را ابزاری برای 

تأمین مالی قرار دهند.
وی ادامه داد: از فردا تا عید فطــر برای ۲ میلیون 
بازنشسته کشــوری و فولاد، اعتبار خرید تا سقف 
۱۰ میلیون تومان در نظر گرفتیم.خاندوزی گفت: 
با اعلام وزارت رفاه، کالابرگ به شکل اختیاری اما 
فراگیر از پایان اســفند ماه قابل استفاده برای همه 

خواهد بود. یارانه نقدی حذف نمی شود اما کسانی 
که بخواهند می تواننــد یک ماه زودتــر در قالب 

کالابرگ، یارانه را دریافت کنند.

افزیش عرضه خــودرو راه حذف قرعه 
کشی است

سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به سوالی مبنی 
بر حذف قرعه کشی خودرو و پیش بینی برای تولید 
خودرو و عرضه در ســال آینده، گفت: تمام تلاش 
دولت در یک سال گذشته این بود با افزایش عرضه 
خودرو، عقب ماندگی ســنوات قبل را جبران کند. 
وی افزود: در سال جاری یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
دستگاه خودرو تولید شد که این رقم سال آینده به 
یک میلیون و ۷۰۰ هزار دســتگاه افزایش می یابد.

خاندوزی گفت: با افزایش تولید و واردات خودرو، 
عرضه ســال آینده بهبود می یابد. قرعه کشی هم 
متوقف شــده و وزارت صمت تلاش می کند همه 
متقاضیان از مرحله ثبت نام تا تحویل را ســپری 

کنند.

کاهش نرخ تورم
وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: ما توانستیم در پایان 
اسفند ۱۴۰۰ نرخ تورم را در ۷ ماهه عملکرد دولت 
سیزدهم کاهش دهیم. کاهش نرخ تورم از عدد ۵۹ 

درصد به ۲۹ درصد محصول این اقدامات بود.

کاهش زمان ترخیص کالا
وزیر اقتصاد گفت: بر اساس گزارشات مقدماتی که 
گمرک در ۱۱ ماهه سال جاری که اعلام کرده کشور 
۵۳ میلیارد دلار واردات به صورت قطعی داشــته 
اســت که این به معنای ۱۵ درصد افزایش ارزشی 
میزان واردات کشور نســبت به مدت مشابه سال 
قبل است که نشان می دهد فرآیندها سریع تر انجام 
می شود. وی افزود: در خصوص زمان ترخیص کالاها 
نیز در گمرک در دو حوزه صادرات و واردات امسال 
یک گام بسیار مثبت در این خصوص برداشته شده 
که زمان ترخیص کالاهــای صادراتی از یک روز به 
حدود ۴ ساعت کاهش یافته و در خصوص کالاهای 
وارداتی نیز زمان ترخیص از ۷ روز به ۳ روز کاهش 

زمان داشته ایم.
خاندوزی تصریح کرد: فرایندها در مســیر تسهیل 
تجارت کشــور است اما ممکن اســت در برخی از 
فرآیندها چه در بخش ثبت سفارش و یا به صورت 
ویژه بر اســاس اطلاع مــن در خصوص تخصیص 
شناســه ارزی و تأمین ارز توســط بانک مرکزی 
زمان ها کمی طولانی شــده باشــد که حتماً این 
موارد توسط بانک مرکزی و وزارت اقتصاد پیگیری 

می شود.

تولید خودرو سال آینده رکوردشکنی می کند

رشد سرمایه گذاری خارجی در ایران

کاهش ۱5 درصــدی قیمت 
مسکن در تهران

کارشناس مســکن گفت: با توجه به ریزش 
ســنگین قیمت دلار، قیمت مسکن پایتخت 
بین ۵ تا ۱۵ درصد نسبت به اوج قیمت در دو 
هفته گذشته کاهش داشته است. سید حمید 
احمدی با اشــاره به رشد اخیر قیمت مسکن 
در شــهرهای مختلف کشــور، اظهار داشت: 
متاسفانه در دو دهه اخیر شاهد این هستیم 
که مســکن از یک کالای مصرفــی به کالای 
سرمایه ای تبدیل شده است و همین موضوع 
زمینه ایجاد فشــار به مردم از طریق افزایش 

بهای مسکن را فراهم می کند.
این کارشــناس مســکن گفت: بازار مسکن 
مشابه بازارهایی نظیر ســکه و طلا یک بازار 
سرمایه ای است و نقدینگی گسترده در کشور 

روی این بازار هم اثرگذاری دارد.
وی افزود: بر اســاس پایش هــای میدانی از 
مشاوران املاک، قیمت مســکن همزمان با 
کاهش شدید قیمت دلار با افت فیمت مواجه 
شده است. احمدی در تشــریح جزئیات این 
کاهش قیمت گفت: بازار مســکن سال های 
پیاپی است که در حالت رکورد تورمی است و 
طبق بررسی های میدانی که انجام شده است، 
با کاهش قیمت دلار در روزهای اخیر، بین ۵ 
تا ۱۵ درصد افت قیمت را نسبت به دو هفته 

گذشته در بازار مسکن شاهد هستیم.
این کارشناس مســکن ادامه داد: هم اکنون 
بازار مسکن به واســطه رکود طولانی مدت، 
مقصد مناسبی برای سرمایه گذاری نیست و 
همین ســیگنال به بازار می تواند زمینه افت 
قیمت را بیشتر از اکنون مهیا کند. بر اساس 
به روزترین آمار بانک مرکزی، متوسط قیمت 
مسکن های معامله شده در شهر تهران به ۴۸ 
میلیــون تومان برای هر متر مربع رســیده و 
همین مســئله زمینه ایجاد فشار به معیشت 

خانواده ها را ایجاد کرده است.

یارانه بنزین به خانوارهای فاقد 
خودرو اعطا نمی شود

نماینــدگان مجلس شــورای اســلامی در 
جریان بررســی لایحه بودجه ســال آینده 
کشــور با اعطای یارانه بنزین به خانوارهای 
فاقد خودرو مخالفت کردنــد. نمایندگان در 
جلســه علنی روز سه شنبه ۱۶ اســفند ماه 
مجلس شورای اســلامی در جریان بررسی 
بخش درآمــدی لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ 
کل کشور، با پیشنهاد حســین حسین زاده، 
عضــو کمیســیون انــرژی مجلــس مبنی 
بــر پیش بینــی ســازوکاری بــرای اعطای 
 یارانــه بنزین بــه خانوارهای فاقــد خودرو

 مخالفت کردند.
مجلس همچنیــن با حذف بنــدی از لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۲ با افزایش نرخ خوراک 
معادن و صنایع بالادستی نفت و گاز مخالفت 
کــرد.  نمایندگان مجلس ر جریان بررســی 
جزئیات لایحه بودجه ۱۴۰۲ کل کشور، بند 
الحاقی یک تبصــره ۱۴ در بخش درآمدی را 
بررســی کردند که مجتبی یوسفی نماینده 
اهواز پیشــنهاد حذف این بند را مطرح کرد. 
وی در توضیح پیشــنهاد خود گفت که با این 
بند قیمت گازوئیل تحویلی به معادن ۵۰ برابر 
افزایش پیدا می کند و یک شبه سوخت صنایع 

هم زیاد می شود.
بیگی نژاد عضو کمیســیون تلفیق در توضیح 
این بند به عنوان عضو کمیسیون اظهار کرد: ما 
در شرایطی هستیم که سال آینده وارد کننده 
گازوئیل و بنزین می شویم لذا ما در کمیسیون 
انرژی این پیشــنهاد را مطرح کردیم که در 

تلفیق هم رای آورد.
وی ادامــه داد: در بخش هزینــه ای این بند 
پیش بینی هایــی صــورت گرفتــه از جمله 
این که الزام در اســتفاده از کارت ســوخت 
وجود داشــته باشــد و این که مــا در اینجا 
 پولی کــه از صنایع می گیریم به خودشــان 

برمی گردانیم.
در نهایــت نماینــدگان مجلــس شــورای 
اســلامی بــا ۱۲۹ رای موافــق، ۶۱ رای 
مخالــف و ۱۳ رای ممتنــع از مجموع ۲۲۹ 
نماینــده حاضر در مجلس بنــد الحاقی یک 
تبصــره ۱۴ را حذف کردند کــه در آن آمده 
بود: »متوســط قیمت نفــت گاز تحویلی به 
معــادن، صنایع معدنی و صنایع بالادســتی 
نفــت و گاز بابــت ســوخت معــادل ۵۰ 
 درصد متوســط بهــای نفــت گاز صادراتی 

تعیین می شود.«

اخبار
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نمایندگان مجلس در جریان بررسی بودجه سال 
۱۴۰۲ سازمان هدفمندسازی یارانه ها را موظف 
به پرداخت ۳۱۵ هزار میلیارد تومان در ســال 
۱۴۰۲ برای پرداخت یارانه نقدی و معیشــتی و 
همچنین ۴۵ هزار میلیارد تومان برای مستمری 

مددجویان کمیته امداد و بهزیستی کردند.
ادامه رســیدگی به جزئیات لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ در دستورکار نمایندگان در جلسه علنی 
امروز )یکشنبه شانزدهم اسفند ماه(قرار دارد و 
وکلای ملت در این نشســت به تبصره ۱۴ این 
لایحــه خواهند پرداخت کــه در ادامه برخی از 
مصوبات را می خوانیم: نماینــدگان مجلس در 
جلسه علنی و در جریان بررسی بخش هزینه ای 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ ، با بخش های )۲(و )۳( 
جز )۱( بند )الف( تبصــره )۱۴( ماده واحده این 

لایحه موافقت کردند.
در بخــش  )۲( جز )۱( بند )الــف( تبصره )۱۴( 

ماده واحده این لایحه آمده اســت:  ســازمان 
هدفمندســازی یارانه ها موظف است با ابلاغ و 
تخصیص ســازمان برنامه و بودجه کشور نسبت 
به پرداخت مصارف به شــرح ذیل متناســب با 
تحقــق دریافتی ها )منابع( اقــدام نماید. ایفای 
تعهــدات مربوط بــه پرداخت وجــوه موضوع 
 جزء۲ بنــد الــف تبصــره ۱۸ مشــمول این 

حکم نمی باشد.
مبلغ ســه میلیون و یکصد و پنجاه هزار میلیارد 
)۳.۱۵۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریــال بابــت 
یارانه نقدی و معیشتی پرداخت شود. همچنین 
در بخش  )۲( جز )۱( بند )الف( تبصره )۱۴( ماده 
واحده این لایحه آمده اســت: مبلغ چهارصد و 
پنجاه هزار میلیارد )۴۵۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( 
ریال بابت مســتمری خانوارهای تحت پوشش 
کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان بهزیستی 

کشور پرداخت شود.

مدیر اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران گفت: 
مخــازن هیدروکربوری ایــران از پیچیده ترین 
مخازن دنیا است و تبحری که صنعت نفت ایران 
در این نوع مخازن دارد، خواهان زیادی در دنیا 
دارد و از همین رو هیات روســیه تمایل دارد تا 
ارتباط بیشتری داشته باشد. مهدی فکور اظهار 
داشت: اکتشاف جایگاه ویژه ای در صنعت نفت 

دارد و باید از حالت پوسته بسته خارج شود.
وی با بیان اینکه اکتشــاف آینده انرژی کشور 
را ترســیم می کند و بر موارد مختلف اجتماعی، 
فرهنگی و محیط زیســت اثرگذار است، افزود: 
بنابراین علاوه بر آنکه باید به مســائل اجتماعی 
اهدافی که اکتشاف به دنبال آن است در مناطق 

مختلف کشور تامین شود.
مدیر اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران با بیان 
اینکه انتقال فناوری های اکتشافی به کشورهای 
همجوار می تواند ارزش آفرینــی و درآمدزایی 
کند، گفت: در دولت های اطراف ایران مدیریت 
اکتشــاف به صــورت بومی وجود نــدارد و این 
موقعیت برجسته ای برای وزارت نفت ایران است 
تا در  کشورهای همســایه و کشورهای اوراسیا 
حضور یابد و در این راســتا با ۴ کشور همسایه 

ارتباطات اکتشافی داریم.
وی به برگزاری جلساتی با کشــور عمان اشاره 
کرد و گفت: با وزیر عمان جلســاتی که داشتیم 
تمام پیشنهادات همکاری اکتشاف را پذیرفتند 
تا تیم مشترکی تشکیل شــود و توافقات را جلو 
ببریم. فکــور در ادامه به همکاری اکتشــاف با 
تاجیکستان اشاره کرد و گفت: اولین جلسه ای 
که داشــتند منتج به این شــد که پیشنهادات 
اکتشــاف مورد پذیرش قرار بگیرد و از ۵ محور 
توافق شده ۳ محور مربوط به اکتشاف است و تیم 
ایرانی اکتشاف نیز آماده اعزام به تاجیکستان در 
ماه جاری است. وی ادامه داد: بنا بر این است که 
افزایش بهره وری چاه ها و ایجاد مدیریت اکتشاف 

در تاجیکستان ایجاد کنیم.
وی ادامه داد: در کشــور تاجیکستان ۴ میدان 
را مطالعه اکتشــافی کردیــم. در بحث کالا که 
یکی از اساسی ترین موارد توسعه است با کشور 
تاجیکســتان و ســازندگان داخلی جلســاتی 

داشــتیم و در نهایت خواهــان کالای ایرانی در 
صنعت نفت شــدند و با مذاکره بــا انجمن های 
 ایرانی، بخش خصوصی حاضــر به ایجاد کارگاه 

در تاجیکستان شد.
فکور همچنین گفت: با روسیه نیز ارتباط داریم 
و در ماه جاری هیات روســی بــه ایرانی می آید 
و جلســاتی با آنهــا در خصــوص فعالیت های 
اکتشافی خواهیم داشت.وی بیان داشت: مخازن 
هیدروکربــوری ایــران از پیچیده ترین مخازن 
دنیا است و تبحری که صنعت نفت ایران در این 
نوع مخازن دارد، خواهــان زیادی در دنیا دارد و 
از همین رو هیات روســیه تمایل دارد تا ارتباط 
بیشتری داشته باشد. وی گفت: تا قبل از دولت 
سیزدهم اکتشاف در هیچ زمانی بیرون از مرزها 
نرفته بود و این موضوع در دولت سیزدهم اتفاق 

می افتد.
مدیر اکتشاف شــرکت ملی نفت با بیان اینکه با 
عراق نیز در میادین مشــترک توافقاتی صورت 
گرفته خاطرنشــان کرد: آنها نیــز تمایل دارند 
اکتشاف را در کشور خود بومی کنند.وی با تاکید 
بر اینکه با توسعه فعالیت های اکتشافی در خارج 
از مرزها، ارزآوری صــورت خواهد گرفت، افزود: 
با انتقال فناوری به کشــورهای هــدف پنجره 
جدیدی برای اکتشــاف ایران در منطقه ایجاد 
خواهد کرد. با این اقدام دانشــی که در مدیریت 
 اکتشــاف وجود دارد این به جهان نشــان داده 

خواهد شد.
وی گفت: تعاملات با کشورهای همسایه باعث 
شناخت ایران شــده و بمباران های خبری علیه 
ایران از سوی کشورهای غربی شکسته شود. وی 
با بیان اینکه اکتشــاف در زمینه چاه های نفت و 
گاز سرعت گرفته، در حال حاضر اولویت اصلی 
اکتشاف در میادین مشــترک و مرزی، سپس 
ساختارهای گازی و پس از آن اکتشاف در خلیج 
فارس در اولویت قــرار دارد، گفت: البته در دریا 
نسبت به کشــورهای همسایه عقب هستیم. در 
۸ ســال گذشــته حتی یک قرارداد حفاری در 
خلیج فارس نداشــتیم، اما در حال حاضر دانش 
فنی برای اکتشــاف نفت و گاز در خلیج فارس 

وجود دارد.

معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران با بیان اینکه 
تحقق دیپلماسی اقتصادی در گرو توسعه دیپلماسی 
گمرکی اســت، از افزایش حداکثری در سرعت انجام 
تشــریفات گمرکی در ســال آینده خبر داد و با اشاره 
به آخرین وضعیت آمار تجارت خارجی کشــور گفت: 

پتروشیمی ها در صادرات کشور پیشتاز هستند.
به گزارش روابط عمومی گمرک ایران، معاون وزیر اقتصاد 
و رئیس کل گمرک ایران که در همایش سراسری پلیس 
امنیت اقتصادی سخن می گفت در ادامه با اشاره به اینکه 
گمرک مرزبان اقتصادی کشور است و نقش محوری و 
هماهنگ کننده را در مبادی ورودی و خروجی کشور 
دارد از افزایش حداکثری در سرعت تشریفات گمرکی 

در سال آینده خبر داد.
رضوانی فر در همایش پلیس امنیت اقتصادی کشــور 
عنوان کرد: در سال ۱۴۰۲ تســهیلات و اقدامات ویژه 
ای در گمرک جمهوری اسلامی ایران در جهت افزایش 
حداکثری در سرعت تشریفات گمرکی صورت خواهد 

پذیرفت.
رضوانی فر افــزود: ارائه خدمات ویــژه در قالب فعالان 
اقتصادی مجاز )AEO(، موافقت با انتقال کالا به انبار های 

اختصاصی، اخذ ضمانت نامه بانکی، افزایش سرعت کار و 
۲۴ ساعته کردن فعالیت برخی از گمرکات از اهم مواردی 
است که در ســال آینده در جهت تسهیل گری و روان 
سازی تشریفات گمرکی با سرعت بیشتری در دستور 

کار گمرک ایران قرار خواهد گرفت.
محمد رضوانی فر معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک 
جمهوری اســلامی ایران در همایش سراسری پلیس 
امنیت اقتصادی کشور با اشاره به آخرین وضعیت آمار 
تجارت خارجی کشور بیان کرد: محصولات پتروشیمی 
از حیث ارزش کالا، ۴۵ درصد صادرات کالاهای غیر نفتی 

کشور را به خود اختصاص داده است.
رضوانی فــر در ادامه با بیان اینکه تحقق دیپلماســی 
اقتصادی کشور در گرو توسعه دیپلماسی گمرکی است، 
اظهار داشت: توسعه دیپلماسی اقتصادی و گمرکی از 
اولویت های گمرک جمهوری اســلامی ایران در سال 

آتی خواهد بود.
وی افزود: در این راستا ارتباط موثر دو جانبه با کشورهای 
همسایه و همچنین حضور موثر در مجامع بین المللی 
با هدف اثر گــذاری و اعتلای جایگاه گمرک جمهوری 

اسلامی ایران در دستور کار خواهد بود.

حضور ایران در برنامه اکتشاف نفت  و  گاز ۴ کشور همسایه۳۱۵ هزار میلیارد تومان برای پرداخت یارانه نقدی و معیشتی 

پتروشیمی ها پیشتاز در صادرات کشور

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

رئيس اتحاديه درودگران و مبلســازان تهران تامين مواد اوليه براي 
توليدکنندگان را چالش اصلي اين صنف عنوان کرد و افزود: بازار مبل 

علي رغم شب عيد در کسادي فرو رفته است.
عليرضا عباســي، رئيس اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران در 
خصوص وضعيت تقاضاي بازار شــب عيد مبل و مصنوعات چوبي، 
گفت: بازار شب عيد در حوزه فروش و تعميرات مبل به شدت اوضاع 

بدي را از لحاظ وجود تقاضا سپري مي کند.
وي افزود: هم اکنون هيچ مشتري در بازار وجود ندارد، زيرا به دليل 
نوسانات ارزي و رشد قيمت دلار، قيمت نهايي محصولات به شدت 

بالا رفته و مردم قدرت خريد ندارد.
عباسي ضمن اشاره به اين نکته که اکثر خريداران اين محصولات، 

طبقه متوسط جامعه هستند، گفت: با کاهش قدرت خريد، مردم به 
جاي تهيه لوازم نو به تعميرات روي مي آورند، اما در همان حوزه نيز 

به اندازه اي پارچه و فوم گران شده است که صرفه اقتصادي ندارد.
رئيس اتحاديه درودگران و مبل ســازان تهــران در ادامه به معضل 
تامين مواد اوليه پرداخت و گفت: بزرگترين مشکل توليدکنندگان 
در شرايط فعلي، تامين مواد اوليه است. هنگامي که به بهانه حمايت 
از توليد ملي از واردات مواد اوليه مورد نياز ممانعت به عمل مي آيد، 
تامين کننــدگان داخلي که هيچگونه نظارتي بــر عملکرد کيفي و 
قيمت گذاري آنها وجود ندارد، بازار خود را انحضاري مي بينند و هر 

قيمتي که بخواهند، روي کالا مي گذارند.
وي به حضور گستره دلالان در شرايط فوق الذکر اشاره کرد و افزود: 

از سوي ديگر تعداد زيادي دلال و واسطه نيز در چرخه رسيدن مواد 
اوليه به توليدکنندگان حضور دارند که باعث افزايش پله اي قيمت 
مواد اوليه مي شــوند. رئيس اتحاديه درودگران و مبل سازان تهران 
تصريح کرد: اين موضوعات در کنار تاثيرپذيري قيمت از نوســانات 
صعودي نرخ ارز، باعث مي شود که مواد اوليه با قيمت بالايي به دست 

مصرف کننده برسد.
عباســي همچنين اظهار کرد: همين موضوع، باعث شده که قيمت 
مبل در کمتر از يک سال گذشــته، بيش از ۱۰۰ درصد رشد داشته 
باشد. حال چنانچه اراده اي براي شکستن اين بازار انحصاري و تسهيل 
ورود مواد اوليه براي تامين نياز توليدکنندگان وجود داشــته باشد، 

بسياري از مشکلات کاهش مي بايد.

مديرکل پيشگيری ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز درباره ضمانت 
اجرايی عدم ثبت کالاها در سامانه جامع انبارها گفت: چنانچه کالايی 
در انباری پيدا شود که در سامانه انبارها ثبت نشده باشد، بر اساس 
مصاديق آن طبق مفاد قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز مورد برخورد 

قرار می گيرد.
 اميرمحمد پرهام فر، مديرکل پيشگيری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز درباره راه اندازی سامانه جامع انبارها اظهار داشت: سامانه جامع 
انبارها طبق مــواد ۵ و ۶ قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز طراحی، 

راه اندازی و به کارگيری شده است.
وی  ادامه داد: بر اساس الزامات پيش بينی شــده در قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز، اطلاعات ورودی و خروجی انبارها و مراکز نگهداری 
کالا در ســامانه ثبت می شود؛ به عبارتی ســامانه انبارها نرم افزاری 
اســت که در خصوص کالاهای مختلف اطلاعات ورودی و خروجی 
کليه مراکز نگهداری کالا در کشــور در آن ثبت شــده و مورد رصد 

قرار می گيرد.
پرهام فر با اشاره به نقش مؤثر اطلاعات ثبت شده از مراکز نگهداری 
کالا در جلوگيری از احتکار بيان کرد: مطابق اطلاعات ثبت شده در 

سامانه جامع انبارها موجودی کالاها در مراکز نگهداری کشور جهت 
تأمين کردن کالا هنگام نياز را نشان می دهد.

مديرکل پيشگيری ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز درباره ضمانت 
اجرايــی عدم ثبت کالاهــا در ســامانه جامع انبارها عنــوان کرد: 
چنانچه کالايی در انباری پيدا شــود که در ســامانه جامع انبارها 
ثبت نشده باشد بر اساس مصاديق و موارد آن مشمول ماده ۶ مکرر 
 و تبصره 4 ماده ۱8 قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز با آنها برخورد 

صورت می گيرد.
وی با بيان اينکه در حال حاضر اطلاعات ثبت شده در سامانه جامع 
انبارها، مبنای کشف تخلفات صورت گرفته است، تصريح کرد: سامانه 
در جهت شناســايی تخلفاتی نظير بهره برداری و نگهداری کالای 

غيرمجاز در حال استفاده است.
به گفتــه پرهام فر در حال حاضــر همه تجار، کســبه، کارخانه ها، 
واحدهای توليدی و بازرگانان واردکننده کالا ضمن آشــنايی کامل 
با سامانه انبارها، انبارهای خود را نيز در اين سامانه ثبت کرده اند، به 
عبارتی در حال حاضر همه توليدکنندگان و فعالان تجاری نســبت 
به اين قانون اطلاعات دارند؛ بنابراين چنانچه فردی انبار خود را در 

سامانه ثبت نکرده باشد به دليل نا آگاهی وی نسبت به قوانين نيست؛ 
بلکه قصد آن فرار از اجرای آن است.

وی در خصوص اتصال سامانه جامع گمرک به سامانه جامع تجارت 
عنوان کرد: تا حدود 2 ماه آينده معماری کلان اتصال اين دو سامانه 
اتفاق می افتد. توزيع عمده کالا های قاچاق نشان دهنده اين مسئله 
است که همچنان برخی از انبارهای موجود در کشور به سامانه جامع 
انبارها متصل نشــده اند. مطابق با قانون می بايست تمامی انبار ها و 
بهره برداران آن ها در راستای تکميل سامانه، انبارهای خود را در آن 

ثبت نمايند.
همچنين مطابق با تغيير در سازوکار انبارداری، ورود کالا به انبارها 
و مراکز نگهداری کالا و خــروج کالا از آن ها بــدون قبض و حواله 
انبار، موجب محکوميت نگهداري   کننده بــه جريمه نقدی به ميزان 
۱۰ ميليون تومان يا معادل يک چهارم ارزش کالای موضوع تخلف 
می شود، البته مشخص نيســت تاکنون چند درصد از اطلاعات در 
سامانه انبارها تکميل شــده اســت؛ اما باتوجه به اظهارات مقامات 
مسئول در ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اين امر در حال پيگيری 

است.

گراني مواد اوليه بازار مبل را به رکود کشاند
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دبيــر انجمــن واردکننــدگان برنــج گفــت: 
محموله های آلوده به سم آرســنيک وارد بازار 
نشــده و برگشت خورده است.مســيح کشاورز 
درباره انتشار اخباری مبنی بر واردات برنج آلوده 
به سم آرسنيک اظهار داشت: اين اخباری که هر 
از چند گاهی مطرح می شــود کار کسانی است 
که می خواهند برای مــردم دغدغه ايجاد کنند، 
اکنون بيشترين واردات برنج ما از هند و پاکستان 
بوده و اصول ما اين است که سازمان غذا و دارو و 
سازمان استاندارد تمام آزمايش های شيميايی و 
فيزيکی را انجام و بعد اجازه می د هند برنج وارد 
کشور شود. حال احتمالا از يک و نيم ميليون تن 
برنجی که وارد کشور می شــود باتوجه به اينکه 
در هندوســتان در جاهای مختلف برنج کشت 
می شود و همچنين با توجه به آب سطحی و نوع 
خاک اين کشور؛ آرسنيک برنج با استاندرد ايران 
همخوانی نداشته و بعضا بالای ppm ۱۵۰ باشد.

وی با بيان اينکه قطعا برنج آلوده به سم آرسنيک 
برگشت داده می شــود، افزود: در نامه هايی که 
محرمانه و يا غيرمحرمانه بين وزارت بهداشــت 
و وزارت جهاد کشاورزی رد و بدل شده موضوع 
برگشت خوردن چند محموله برنج وارداتی از هند 
که آلوده بوده مطرح شد که در فضای مجازی اين 
موضوع مستمسک قرار گرفته که آرسنيک برنج 
هندی بالا است، در حالی که اکنون با آرسنيک 
بسيار پايين تر از اســتاندارد ايران هم برنج وارد 
کشور می شود و مردم نبايد دغدغه داشته باشند.

دبير انجمن واردکنندگان برنج گفت: سازمان غذا 
و دارو در وزارت بهداشت و سازمان ملی استاندارد 
۳۶۰ آيتم را آزمايش می کنند، مشــکلی از اين 
بابت نيست و برنج در سلامت کامل وارد کشور و 
توزيع می شود، البته سال های قبل هم برخی به 
اين سناريو دامن زدند زيرا برايشان منافع دارد و 
در نظر داشــتند جلوی برنج وارداتی را بگيرند و 

قيمت برنج داخلی را بالا ببرند.
وی تاکيــد کــرد: محموله های آلوده به ســم 
آرسنيک وارد بازار نشده و برگشت خورده است.
کشاورز در ادامه درباره ميزان واردات برنج گفت: 
تا بهمن ماه بخش خصوصــی ۱ ميليون و 2۰۰ 
هزار تن برنج وارد کرده، اميدواريم در اين ماه هم 
دولت کمک کند حدود 2۰۰ تا ۳۰۰ هزار تن از 

نياز کشور را وارد کنيم.
وی با اشاره به قيمت برنج وارداتی بيان داشت: 
قيمت ها به تناسب نرخ ارز و قيمت های جهانی 
نسبت به نيمه اول سال ۱۰ تا 2۰ درصد بالا رفته 
است، قيت توزيع عمده بين 4۰ تا ۵۵ هزار تومان 
است و با اختلاف ۵ هزار تومانی در بازار مصرف 
توزيع می شــود، همچنين به تناسب نوع برنج 

هندی و پاکستانی قيمت ها نيز تفاوت دارند.
دبير انجمن واردکنندگان برنج گفت: ۶۰ درصد 
برنج وارداتی از هند و 4۰ درصد نيز از پاکستان 
اســت، واردات از تايلند هم با توجــه به اينکه 
نمی توانيم انتقال پول انجــام دهيم و هزينه بالا 

می رود بسيار ناچيز است.

نايب رئيــس دوم اتاق اصنــاف و رئيس اتحاديه 
سازندگان و فروشــندگان باتري و خدمات برق 
تخصصي خودرو تهران گفت: سازمان حمايت طي 
نامه  اي به  انجمن توليدکنندگان باتري ابلاغ کرده 
که هيچ  يک از توليدکنندگان حق ندارند واگذاري 
باتري نو را در قبال عرضه باتري فرسوده قرار بدهند. 
چراکه نرخي که روي باتري درج شده، قيمت تمام 
 شده باتري است؛ يعني قيمت درج  شده با در نظر 

گرفتن تمام شرايط است
حســين علي اکبري نايب رئيس دوم اتاق اصناف 
و رئيس اتحاديه ســازندگان و فروشندگان باتري 
و خدمات برق تخصصي خــودرو تهران ادامه داد: 
درخواســت ما اين بود که واحدهــاي صنفي به 
هيچ عنــوان ملزم به ارائه باتري فرســوده هنگام 
خريد باتري نو از کارخانه نباشند. يعني کارخانه 
بابت قيمت تمام شــده باتري پول دريافت کند و 
اين نباشــد که واحد صنفي را ملزم به ارائه باتري 

فرسوده کند.
وي ادامه داد: متاســفانه برخي کارخانه ها براي 
کسب منافع خود با قيمت باتري فرسوده بازي مي 
کردند که سازمان حمايت طي نامه اي به انجمن 
توليدکنندگان باتري ابلاغ کــرده که هيچ يک از 
توليدکنندگان حق ندارند واگذاري باتري نو را در 

قبال عرضه باتري فرسوده قرار بدهند.
علي اکبري با اشاره به فعاليت هاي اتحاديه گفت: 
بيشتر فعاليت اتحاديه امســال روي ساماندهي 
اتحاديه بود. پرونده ها را بررسي کرديم و بحث حق 
عضويت ها را که بسياري پرداخت نکرده بودند، در 
دستور کار قرار داديم. همچنين يکي از مهم ترين 
اقدامات ما بحث ساماندهي واحدهاي بدون پروانه 
بود. حدود 4۰۰ واحد شناسايي و براي ۳۵۰ واحد 
پرونده تشکيل شد. به مرور شرايط اين ۳۵۰ واحد 
بررسي و براي آنها پروانه کسب صادر مي شود. براي 
حدود ۱8۰ واحد پروانه صادر شده است. همچنين 
پيگيري اتحاديه درمورد مشکلات حوزه باتري نيز 
يکي از اقداماتي بود که انجام داديم. هفته گذشته 
جلسهاي در اين خصوص با ســازمان حمايت از 
مصرف کننده داشــتيم. دنبال برخي موضوعات 
بوديم که البته به نتيجه خوبي رسيديم و در انتظار 
ابلاغيه آن هســتيم. نايب رئيس دوم اتاق اصناف 
تهران در تاثير موضوع حملو نقل در قيمت تمام 
شــده بيان کرد: مورد ديگري که مطرح کرديم، 
بحث حمل و نقل بود. حمل به شهرستان در قيمت 
توليدکننده لحاظ شده است. يعني اگر يک تريلي 
باتري به شيراز مي رود، هزينه حمل در قيمت تمام 
شده لحاظ شده اســت. اما متاسفانه توليدکننده 
هزينه حمل را به صورت جداگانه به عمده فروش 
تحميل ميکرد. در صورتي که تمام اين مبالغ در 

قيمت توليدکننده لحاظ شده بود.
علي اکبري در چگونگي محاســبه قيمت باتري 
فرسوده اظهار داشــت: به عنوان مثال اگر قيمت 
هر آمپر باتري فرســوده ۱4 هزار تومان اســت، 
توليدکننده بابت هر آمپر ۱2 هزار و ۵۰۰ تومان 
پرداخت کــرده و خريدار را ملزم بــه ارائه باتري 
فرســوده مي کند. در اين روش فســاد بسياري 

نهفته است.
رئيس اتحاديه ســازندگان و فروشندگان باتري و 
خدمات برق تخصصي خودرو تهران در پاسخ به 
دلايل شکل گيري زيرفروشي در بازار بيان کرد: 
زيرفروشي هم اگر در بازار ديده مي شود، به دليل 
اقدامي اســت که روي ۹ درصد ماليات بر ارزش 
افزوده توسط عمده فروش ها اعمال مي شود. يعني 
اين ماليات را در حلقه مفقوده اي قرار مي دهند و به 

اين صورت هم به سازمان مالياتي خسارت وارد مي 
کنند و هم به دليل اينکه باتري با قيمت پايين تري 
دراختيارشان قرار مي گيرد سبب زيرفروشي مي 
شوند. با حذف دريافت باتري فرسوده اين مشکلات 
نيز حل خواهد شد. اين بازي ناعادلانه اي توسط 

برخي توليدکنندگان باتري است.
وي ادامه داد: ما در جلسه با سازمان حمايت اعلام 
کرديم که اصولا ارتباطي بين خريد باتري و الزام به 
دريافت باتري فرسوده وجود ندارد. باتري ساز بايد 
بر اساس قيمت تمام شده باتري را عرضه کند و مواد 
اوليه را از طريق واردات يا خريد از ضايعاتي ها تامين 
کند و نبايد به واحدهاي صنفي خسارت وارد شود.

علي اکبري در خصوص تغييــرات وضعيت بازار 
باتري بعد از اين ابلاغيه گفت: بازار بسيار شفاف تر 
خواهد شد. هزينه ها مشخص مي شود و مصرف 
کننده و خرده فروش، عمده فروش و کارخانه همه 
در جايگاه خود قرار مي گيرند و سود خود را به دست 
مي آورند. گاهي توليدکننده مي خواهد از وضعيت 
غيرشفاف سوءاستفاده کند. همه چيز بايد شفاف 
باشد. ما هم دنبال شفافيت هستيم. يعني قيمت 
تمام شده باتري براساس نظارت سازمان حمايت 
از مصرفکننده مشخص مي شود. عمده فروش با ۳ 
درصد سود بايد باتري را به فروش برساند و خرده 
فروش نيز با ۱2 درصد سود محصول را عرضه کند. 
تمام اين موارد در قيمت تمام شده لحاظ شده است. 
قيمت توليدکننده و مصرف کننده مشخص است.

وي در خصوص اين ادعا که به نظر مي رسد بازار 
باتري در سال جاري به نوعي به هم ريخته است در 
شرايط بازار باتري طي سال ۱4۰۱ گفت: بازار باتري 
به هم نريخت و هرساله به نوعي اين اتفاق رخ مي 
دهد. يک زماني پيک مصرف است و توليدکنندگان 
هم شرايط را به نفع خود تغيير مي دهند. درحال 
حاضر نوسان بازار به دليل قيمت دلار است. بخش 
بزرگي از نياز توليدکننده از طريق واردات تامين 
مي شود. از ديگر مباحثي که در جلسه با سازمان 
حمايت مطرح کرديم، اين بود که اگر کارخانه ها 
مي خواهند قيمت باتري را تغيير بدهند، بايد به 
سازمان حمايت مراجعه کنند. اين سازمان است که 
بايد مجوز افزايش قيمت باتري را صادر کند. شرکت 

ها نبايد از سرِ خود قيمت باتري را افزايش دهند.
نايب رئيس دوم اتاق اصناف تهران مرجع قيمت 
گذاري باتري ســازمان حمايت برشمرد و افزود: 
قرار است اعلام کنيم که از ابتداي سال تاکنون نرخ 
باتري چند درصد رشد داشته و چقدر از اين افزايش 
نرخ با تاييد سازمان حمايت انجام شده است. در 
قيمت باتري ما به عنوان توزيع کننده نقشي نداريم 
و اين توليدکننده است که بايد درخواست افزايش 
نرخ باتري را مطرح و سازمان حمايت بر اساس آناليز 
موافق يا مخالف افزايش قيمت باشــد. اما برخي 
کارخانه ها بدون دريافت مجــوز قيمت باتري را 

افزايش داده اند.
علي اکبري همچنين اضافه کرد: يکي از مشکلاتي 
که وجود دارد بحث شــکايات است. هر دو هفته 
يکبار بين ۵ تا۱۰ پرونده شکايت تشکيل مي شود 
که به تمام آنها رسيدگي مي کنيم. ۹۵ درصد اين 
شکايت ها هم در اتحاديه جمع مي شود و ۵ درصد 
مابقي هم به تعزيرات حکومتي ارجاع داده مي شود. 
از کميسيون هاي پنجگانه ما سه کميسيون فعال 
شده که کميسيون بازرسي، واحدهاي فاقد پروانه 
را شناســايي مي کند. همچنيــن از بازرس هاي 
افتخاري بهره مي بريم که بدون هيچ چشمداشتي 
به ما کمک مي کنند. ما با حداقل شرايط در حال 

صدور پروانه هستيم

کارشــناس مبارزه با مفاسد 
اقتصــادی، ضمــن ابــراز 
اميدواری نسبت به اظهارات 
اخير فرماندهی انتظامی کشور 
در خصوص مبارزه با قاچاق 
گفت: برخورد با سرشاخه های قاچاق کالا نيازمند عزم 
جدی در نظارت و تکميل سامانه های پيش بينی شده 
در قانون است. به گزارش تســنيم، مطابق با اظهارنظر 
فرماندهی انتظامی کل کشور، سال ۱4۰2 سال بالابردن 

ريسک برای قاچاقچيان است.
رئيس پليس کشور تأکيد کرد: نکته مقابله با قاچاقچيان 
اين است که در اين امر خودمان را درگير قاچاق های خرد 
و کوچک نکنيم و تلاش کنيم تا با سرشاخه های اصلی 
برخورد شود. از اظهارنظر احمدرضا رادان اين برداشت 
می شود که سال ۱4۰2 بايد شاهد تغيير رويه جدی در 
حوزه مبارزه با قاچاق کالا و ارز باشيم، حال بايد منتظر 
ماند و ديد آيا حجم 2۱ ميليارد قاچــاق )۱۵ ميليارد 

ورودی + ۶ ميليارد خروجی( کاهش پيدا می کند؟
مرصاد شهرودی، کارشــناس و پژوهشگر حوزه مبارزه 
با مفاسد اقتصادی پيرامون اظهارات رئيس فرماندهی 

انتظامی کل کشور گفت: از ساليان گذشته مقام معظم 
رهبری همواره بر برخورد با قاچاق سازمان يافته تأکيد 
داشــته اند؛ اما در عمل خروجی مشــخصی از سوی 
دستگاه ها مشاهده نشده است. وی ادامه داد: ورود بيش 
از ۱۵ ميليارد دلار کالای قاچاق به کشور حکايت از اين 
دارد مافيای قاچاق به راحتــی کالای خود را از مرزهای 
رســمی و غيررســمی وارد ايران می کنند. شهرودی 
تأکيد کرد: حتی در ساليان اخير به سبب غفلت برخی 
دستگاه ها شاهد قاچاق خروجی ۶ ميليارددلاری بوده ايم 
و متأسفانه ســرمايه ايرانی که بايد در اختيار مردم قرار 

می گرفت، نصيب کشورهای همسايه شده است.
به گفته اين کارشناس حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادی، 
خوشبختانه شاهد تغيير رويه در فرماندهی انتظامی کل 
کشور پيرامون بحث قاچاق هستيم. وی افزود: متأسفانه 
درگذشته، به صورت مقطعی نسبت به اين پديده ضد 
توليد اقداماتی صورت می گرفت، خريدوفروش آسان 
کالای قاچاق در بازار و فضای مجــازی نتيجه همين 
برخوردهای مقطعی است. شهرودی تصريح کرد: حجم 
وسيع کالای قاچاق در بازار تنها به دليل حضور صاحبان 
قدرت در پشت پرده است، البته دستگيری و برخورد با 
اين افراد امر ساده ای محسوب نمی شود، چرا که جهت 
شناسايی بايد دســتگاه های نظارتی و بانکی همکاری 

منسجم و مستمری داشته باشند. وی در ادامه گفت: ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، فرماندهی انتظامی کشور و ساير 
دستگاه ها عملکرد قابل قبولی در مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
نداشته اند به عبارتی باگذشت حدود يک دهه از تصويب 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز همچنان کشور درگير اين 
پديده مخرب است. پژوهشگر حوزه مفاسد اقتصادی 
با بيان اينکه کالای قاچاق به ســهولت از نقاط مرزی به 
سراسر کشور توزيع می شوند، اعلام داشت: توزيع آسان 
کالای قاچاق به علت کم کاری نهادهای نظارتی و عدم 
تکميل سامانه های تعريف شده در قانون است و حال که 
رئيس پليس کشور به دنبال برخورد جدی با سرشاخه ها 

است، در وهله اول بايد سامانه ها تکميل شود.
شهرودی افزود: متأســفانه هنوز سامانه جامع تجارت، 
سامانه جامع انبارها، سامانه لحظه ای رصد ناوگان و ... 
تکميل نشده اســت، به عبارتی اگر به صورت لحظه ای 
مشخص شــود که هر خودرو باری در چه مکانی قرار 
دارد، راننده ريسک حمل کالای قاچاق را نپذيرفته و در 
نهايت شاهد کاهش حجم قاچاق خواهيم بود. وی ادامه 
داد: همچنين اگر تمامی انبارهای خصوصی و دولتی به 
سامانه جامع انبارها به صورت برخط متصل باشند امکان 

ذخيره سازی کالای قاچاق از بين می رود.
به گفته اين پژوهشگر حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادی، 

فارغ از اين مسائل بايد برای تمامی کسبه هشدارهايی 
پيرامون فروش کالای قاچاق ارســال شده و با تشديد 
بازرسی ها، ريسک خريدوفروش کالای قاچاق را افزايش 
داد. شهرودی در بخش ديگری از اظهارات خود به کالای 
ته لنجی و کوله بری اشاره و اعلام کرد: پديده کوله بری 
و ته لنجی نتيجه کم توجهی به مناطق مرزی و کمبود 
فرصت های شــغلی در اين مناطق اســت، بااين وجود 
پذيرفتنی نيســت که حدود 7 ميليارد دلار کالا از اين 

مسير وارد کشور شود.
وی تصريح کرد: مطابق با قانــون افرادی که در مناطق 
مرزی حضور دارند، امکان واردات برخی از کالا را مطابق 
با رويه کوله بری به کشور دارند و بر اساس گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس حدود ۱۰۰ هزار کوله بر در کشور 
مشغول به فعاليت هستند و ميزان واردات اين افراد نيز 

يک تا سه ميليارد دلار برآورد شده است.
پژوهشگر مبارزه با مفاسد اقتصادی ضمن اشاره به اعداد 
عجيب پيرامون درآمد کوله بران گفت: با يک حساب و 
کتاب ساده، يک کوله بر بين ۵۰۰ تا يک و نيم ميليارد 

تومان کالا وارد کشور می کند.
وی ادامه داد: مسير کوله بری با خطرات متعددی همراه 
اســت و برای کوله بری که زندگی ساده ای دارد، امکان 
واردات چنيــن حجم عظيمی از کالا وجــود ندارد، به 
عبارتی اين حجــم از واردات تنها بــه صاحبان قدرت 
مربوط می شود. شهرودی با بيان اينکه رويه کوله بری 
در کشــور تغيير کرده اســت، اعلام داشت: درگذشته 
کوله بران کالاها را از مسيرهای مرزی صعب العبور وارد 
کشــور می کردند؛ اما در حال حاضر، برخی از دلالان، 
کارت های کوله بران را خريداری کرده و به صورت رسمی 
و کانتينری کالای مختلف از جمله کالاهای بند 4 را وارد 

کشور می کنند.
وی تصريــح کــرد: در واقع بــه دليل برخــورداری از 
معافيت هــای کوله بری اين عمل صــورت می گيرد و 
شواهد نشــان می دهد، دلالان با پرداخت مبالغ اندک، 
اين کارت ها را خريــداری می کنند، همچنين می توان 
گفت در حال حاضر اکثر کالاهايی که از مســير مرزی 
 و به صــورت کوله بری وارد کشــور می شــوند، کالای

 ممنوعه است.
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15 میلیارد دلار کالای قاچاق وارد کشور می شود 

آمار عجیب واردات کالای ملوانی و کوله بری 
برنج خارجی ۱۰ تا ۲۰ درصد گران تر شد

فروش باتري نو در ازاي دريافت نمونه فرسوده ممنوع شد

شرکت  ها سر خود قيمت باتري را افزايش ندهند

اتصال سامانه  گمرک به سامانه جامع تجارت تا 2 ماه آينده

عدم ثبت کالا در سامانه جامع انبارها تخلف است

نمايندگان مجلس، سازمان هدفمندسازی يارانه ها 
را موظف به پرداخت ۵۶ هزار ميليارد برای تامين 
يارانه نان در ســال آينده کردنــد. نمايندگان در 
نشست علنی نوبت مجلس شــورای اسلامی در 
جريان بررســی بخش هزينــه ای لايحه بودجه 
سال ۱4۰2 کل کشــور، با بخش های )4(و )۵( و 
)۶( جز )۱( بند )الف( تبصــره )۱4( ماده واحده 
اين لايحه موافقت کردنــد.در بخش  )4( جز )۱( 
بند )الف( تبصــره )۱4( ماده واحــده اين لايحه 
آمده اســت: مبلغ پانصد و شــصت هزار ميليارد 
)۵۶۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰( ريال بابت يارانه نان.

در بخش  )۵( جز )۱( بند )الف( تبصره )۱4( ماده 
واحده اين لايحه آمده است: مبلغ يک ميليون و 
دويست و شصت و سه هزار و يکصد و سی ميليارد 

)۱,2۶۳,۱۳۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰( ريال بابت هزينه 
توليد، انتقال، توزيع و فروش فرآورده های نفتی و گاز 
طبيعی و بازپرداخت ايفای تعهدات طرح های صرفه 
جويی ماده)۱2( قانون رفع موانع توليد رقابت پذير 
و ارتقاء نظام مالی کشور و برق دار نمودن چاه های 
کشاورزی و سوخت لازم جهت چاه های کشاورزی 

و ماشين آلات کشاورزی.
در بخش  )۶( جز )۱( بند )الف( تبصره )۱4( ماده 
واحده اين لايحه آمده اســت: مبلــغ چهارصد و 
هشــتاد و پنج هزار و دويســت و نــود ميليارد 
)48۵,2۹۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰( ريال بابت عوارض 
و ماليــات  ارزش افزوده  فراورده هــای نفتی و گاز 
طبيعی و  ايفای تعهدات سازمان هدفمندی يارانه ها 

با اولويت جزء 2 بند »الف« تبصره )۱8(اين قانون.

معاون فناوری های مالياتی ســازمان امور مالياتی 
کشور ضمن هشدار به مؤديان در خصوص دريافت 
پيامک های جعلی اظهار داشت: پيامک هايی که از 
طرف سازمان امور مالياتی ارســال می شود تنها با 

سرشماره ۱۰۰۰۱۵2۶ معتبر است.
افشين خدامرادی، معاون فناوری های مالياتی سازمان 
امور مالياتی کشور گفت: با توجه به رواج برخی جرائم 
در فضای مجازی که منجر به سوءاستفاده از مؤديان و 
يا سرقت از حساب های شخصی ايشان می شود لازم 
اســت مؤديان محترم در خصوص اين گونه اقدامات 
کلاهبردارانه و ســرقت های اينترنتی، هوشــيارانه 

برخورد نمايند.
وی افزود: ارسال پيامک برای مؤديان از سوی برخی 
افراد فرصت طلب و سودجو و با سرشماره هايی متفاوت 

از سرشماره های رســمی و اعلام شده سازمان امور 
مالياتی مشاهده شده است که معمولاً حاوی محتوا 
يا لينکی است که پس از کليک بر روی آن مؤدی به 
صفحه سايت جعلی جهت پرداخت ماليات منتقل 
شده و از طريق اين سايت از حساب بانکی وی مبالغی 

سرقت می شود.
معاون فناوری های مالياتی سازمان امور مالياتی با بيان 
اينکه در راستای تکريم و رضايت مؤديان محترم و با 
هدف تسريع و تسهيل خدمت رسانی به ايشان امکان 
اطلاع رسانی از طريق ارسال پيامک های جمعی فراهم 
گرديده است، اظهار داشت: پيامک هايی که از طرف 
سازمان امور مالياتی ارسال می شود تنها با سرشماره 
۱۰۰۰۱۵2۶  معتبر بوده و ساير پيامک ها به غير از 

سرشماره مذکور کلاهبرداری می باشد.

هشدار سازمان امور مالياتی در خصوص پيامک های جعلیتخصيص ۵۶ هزار ميليارد تومان برای تامين يارانه نان
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ايران و روسيه در حوزه متاورس تفاهم نامه منعقد كردند
ایران و روسیه در حوزه متاورس و حمل و نقل هوشمند تفاهم نامه سرمایه گذاری 
منعقد کردند. در حاشیه پنجمین رویداد سرمایه گذاری فناوری TIM۲۰۲۳ که 
در پارک فناوری پردیس برگزار شد، یک شرکت ایرانی و سرمایه گذار روسی موفق 

به انعقاد تفاهم نامه شدند.
محمد گیلی نماینده یک شتابدهنده فعال در حوزه متاورس و رباتیک موفق به 
امضای توافق نامه سرمایه گذاری با طرف روسی شد. وی در این باره گفت که این 
شتابدهنده با دو استارتاپ در این رویداد شرکت کرده است که در زمینه های توان 

بخشی واقعیت مجازی و حمل و نقل هوشمند فعالیت دارند.
وی هدف اصلی از حضور در این رویداد را جذب سرمایه از کشورهای عضو سازمان 
D۸ برشمرد و افزود: برای توسعه محصولات و خدمات این استارتاپ ها در داخل 
و خارج از کشور به عنوان یک برند ایرانی در صدد جذب سرمایه گذاران داخلی و 
خارجی هستیم. گیلی یکی از راه های برون رفت از مشکلات و تحریم ها را برگزاری 
رویدادهایی مانند TIM عنوان کرد و ادامه داد: با توجه به ظرفیت بالای دانشمندان 

و نخبگان ایرانی می توان با تلاش و هم افزایی بر مشکلات فائق آمد.
هم افزایــی و اســتفاده از حداکثــر ظرفیت هــای ممکــن بــرای همکاری 
 و اســتفاده از توانمندی های کشــورهای دیگر از نکات دیگــری بود که گیلی 
 Technology( بدان اشاره کرد. نشست سرمایه گذاری فناوری گروه دی هشت
Investment Meeting(، برنامه ای است که با هدف بهبود موقعیت  کشورهای 
در حال توسعه در اقتصاد جهانی، متنوع سازی و ایجاد فرصت های جدید در روابط 
تجاری، افزایش مشارکت در تصمیم گیرها در سطح بین المللی و فراهم آوردن 
استاندارد زندگی بهتر بین هشت کشور بنگلادش، مصر، اندونزی، ایران، مالزی، 
نیجریه، پاکستان و ترکیه و با هدف جذب سرمایه و شتابدهی شرکت های نوپا و 
دانش بنیان و به همت پارک فناوری پردیس و دبیرخانه شــبکه تبادل و انتقال 

فناوری کشورهای اسلامی در حال توسعه )۸TTEN-D( برگزار می شود.
برنامه های اصلی پنجمین نشست ســرمایه گذاری دی هشت شامل جلسات 
میان سرمایه گذاران و سرمایه پذیران )B۲B( با هدف انعقاد تفاهم نامه همکاری، 
رونمایی از اساسنامه صندوق سرمایه گذاری مشترک کشورهای عضو دی هشت و 
بازدید از ظرفیت های اکوسیسیتم فناوری کشور است و حضور برای فعالان عرصه 

فناوری در این نشست رایگان است.
تاکنون چهار دوره این برنامه و نشست برگزار شده و میزبان هر چهار دوره نیز ایران 
بوده است. همچنین با گذشت ۱۰ سال از ایجاد این شبکه چند برنامه کلیدی در 
حوزه های مختلف فناوری و همکاری های فناورانه بین المللی در ســال پیاده و 
اجرایی شده است و سال گذشته نیز نزدیک به ۱۰۰ سرمایه گذار در چهارمین 

نشست سرمایه گذاری فناوری )TIM( شرکت کردند.

افزايش ضريب نفوذ بيمه با ورود شركت های دانش بنيان
معاون طرح و توسعه بیمه مرکزی گفت: صنعت بیمه توانسته با ورود شرکت های 
دانش بنیان از افزایش ضریب نفوذ بیمه برخوردار شود. علی بنیادی گفت: بیمه 
مرکزی یکی از تسهیل گرا و به دور از هرگونه تصدی گری با ایجاد یک فن بازار و یک 
نقطه مشترک میان عرضه و تقاضا خدمات و محصولات بیمه ای و همچنین با تکیه 
بر توانمندی شرکت های دانش بنیان و بهره گیری از فناوری های نوین می تواند 

زمینه ساز اتفاقات و رویکرد های مهمی در صنعت بیمه کشور باشد. 
به گفته او، در واقع هدف از تاســیس مرکز نوآوری بیمه مرکزی، تسهیل ورود 
ایده های جدید به صنعت بیمه و پوشش ریسک های نوظهور است، به طوری که 
صنعت بیمه توانسته با ورود شرکت های دانش بنیان از افزایش ضریب نفوذ بیمه 
برخوردار شود. او گفت: ما دنبال ایجاد زمینه ســالمی برای پرورش ایده ها برای 
استفاده دانش بنیان ها از حمایت های بیمه مرکزی هستیم به طوری که حتی اگر 

این حمایت ها به صورت مالی و انجام سرمایه گذاری باشد.
معاون طرح و توســعه بیمه مرکزی گفت: یکی از اهــداف پویش های فناورانه 
سه شنبه های نوآورانه صنعت بیمه ایجاد فضایی برای تعامل و معرفی محصولات 
دانش بنیان به شرکت های بیمه است. او گفت: انگیزه اصلی از راه اندازی این پویش 

رسیدن به راهکاری مفید برای حل کردن بزرگ ترین چالش صنعت بیمه است.

كدام سايت ها اينترنت نيم بها دارند؟
طرح شبکه ملی اطلاعات که به منظور دسترسی مردم به اینترنت پرسرعت در 
حال راه اندازی و توسعه است از مزایایی مانند تفکیک تعرفه اینترنت داخلی از 
بین المللی برخوردار است و سبب شده برخی از سرورهای داخلی در مقایسه با 

سایت های خارجی تخفیف ۵۰ درصدی داشته باشند.
به گزارش ایسنا، ایده اولیه شبکه ملی اطلاعات، در سال ۱۳۸۴ در وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات با نام »اینترنت ملی« و »شبکه ملی اینترنت« مطرح شده بود. 
سال ۱۳۸۹ با عنوان »شبکهٔ ملی اطلاعات« وارد قانون برنامه پنجم توسعه شد و 
قرار بود تا پایان سال ۱۳۹۵ هم کامل شود. اکنون درگاه های پرداخت یا سایت های 
تماشای آنلاین فیلم به اینترنت ملی وصل هستند و دسترسی به آن ها از خارج از 
کشور امکان پذیر نیست. در واقع مهم ترین دلیل پیاده سازی این شبکه در آن سال  

کاهش وابستگی به شبکه جهانی اینترنت اعلام شد.
در دولت سیزدهم، شتاب بخشی به روند اجرای شبکه ملی اطلاعات از مهم ترین 
اقدامات وزارت ارتباطات آغاز شد؛ بدین ترتیب طرح شتاب بخشی به روند اجرای 
شبکه ملی اطلاعات، از مهرماه سال گذشته آغاز شــده و در حال حاضر هم در 
مرحله اجرا قرار دارد؛ این  طرح در ابتدای دولت ســیزدهم، پیشرفت حدود ۳۰ 
درصدی داشت و براساس هدف گذاری های انجام شده دست یابی به پیشرفت 
۶۰ درصدی تا پایان سال ۱۴۰۱ مورد انتظار است. دسترسی به خدمات دولت 
الکترونیک مثل آموزش، بهداشــت و درمان و درگاه هــای پرداختی از جمله 

مزیت های اینترنت داخلی به حساب می آید.
ارزان تر شدن اینترنت در شبکه ملی اطلاعات شاید یکی از مهم ترین ویژگی و 
مزیت های این طرح محسوب شود؛ در واقع یکی از جنبه های مهم این طرح بعد 
اقتصادی آن است که هم به نفع دولت و هم به نفع مردم است. همین که دیتاهای 
پرطرفدار مستقیما در شبکه داخلی به گردش دربیاید و یک بار به خارج و داخل 
کشور برنگردد به سود همه خواهد بود. بنابراین برای وب سایت ها با سرورهای 
داخلی در مقایسه با وب سایت های خارجی، تخفیف ۵۰ درصدی در نظر گرفته 
شــد و ارائه دهندگان خدمات اینترنتی از اینترنت ثابت و همراه مطابق مصوبه 
سازمان رگولاتوری ملزم به رعایت این موضوع در محاسبه هزینه اینترنت برای 

کاربران شدند.
اما اینکه کدام یک از سایت ها مشــمول این طرح می شوند، محل پرسش بود. 
همزمان با بهره برداری از فازهای اول و دوم شبکه ملی اطلاعات در ابتدا سازمان 
تنظیم مقررات ارتباطات لیستی از ۱۰۰ سایتپر ترافیک داخلی که سرورهای 
آنها در ایران قرار دارد را به اپراتورها و شرکت های اینترنت ارائه کرد که کاربران با 
مراجعه به این سایت ها تنها نصف هزینه را پرداخت کنند و مقرر شد این لیست 

به مرور تکمیل شود.
در سال ۱۳۹۹ از سوی مسئولان اعلام شد لیستی بالغ بر ۲۰ هزار سایت با تعرفه 
یک دوم وجود دارد و سازمان فناوری اطلاعات هم یک سامانه دارد که آنجا اعلام 
می کنند آی پی باید داخلی باشد و ســپس به اپراتور اعلام می شود که تعرفه را 
یک دوم کند. کاربران برای آگاهی از سایت هایی که مشمول ۵۰ درصد کاهش 
اینترنت پرسرعت می شوند، می توانند به این لینک مراجعه کرده و با کلیک بر 

بخش تعرفه ترافیک سایت های داخلی فهرست سایت ها را مشاهده کنند.

اخبار

و  آپهــا  اســتارت  ورود 
کسب وکارها به بازار سرمایه 
یا به عبــارت دیگــر عرضه 
سهام شان در بورس، موضوعی 
است که چند سال است برخی 

استارتاپ ها به دنبال محقق شدن آن هستند.
با وجود تلاش ها برای حمایت از استارتاپ ها و این 
نوع کسب وکارها، چالش های فراوانی در راه توسعه 
آنها وجود دارد که با توجه با اکوسیستم بازار سرمایه 
به نظر می رســد این بازار بهترین مسیر برای رشد 
استارتاپ ها باشد. تامین مالی از طریق بازار سرمایه 
برای استارتاپ ها نســبت به سیستم بانکی بسیار 
کم بهره تر و سریع تر است که می تواند در افزایش 

بهره وری آن ها موثر باشد.
به  گفته فعالان بازار فنــاوری اطلاعات، بزرگترین 
مزیت تامین مالی از طریق بازار ســرمایه نســبت 
به  بازار پولی یا بانک ها، این است که سرعت عمل 
تامین مالی از بازار سرمایه بسیار بیشتر است. یعنی 
اگر بخواهیــد یک مگاپروژه را در سیســتم بانکی 
تامین مالی کنید بعضا تا چند ســال زمان خواهد 
برد و هر چقدر پروژه بزرگتر باشد باید کنسرسیوم 
بزرگتری از بانک ها تشــکیل شــود؛ بحث تایید و 
فرایند های مربوط به بررسی و امکان سنجی ها در 
بخش اعتبارات بانکی یک موضوع زمان بر و به شدت 

بروکراتیک است.
با این حال این بحث در بازار سرمایه کاملًا متفاوت 

است، یعنی سازوکار ها چالاک ترند و کمیته بررسی 
خیلی ســریع تر می تواند عمل کند و تامین مالی 
می تواند ســریع تر صــورت بگیرد. ضمــن اینکه 
روش های مختلف تامین مالی را در بازار ســرمایه 
داریم که شامل تاسیس شرکت پروژه و انتشار اوراق 
سلف اســت که خیلی از این روش ها می تواند در 
تامین سرمایه در گردش شــرکت ها و کارخانه ها 

مفید باشد.
در همین زمینه »محمدرضــا فرحی« درباره ورود 
اســتارتاپ ها، گفت: ورود نمادهای استارتاپی به 
بازار ســرمایه اتفاق مبارکی اســت اما متأسفانه با 
تأخیر فراوان رقم خورد زیرا حداقل ۱۵ سال است 
که با افزایش ضریب نفوذ اینترنت، استارتاپ های 
بسیار بزرگی در ســطح ملی ایجاد و جان گرفتند 
که سرمایه گذاران بزرگی هم دارند. وی افزود: اغلب 
سرمایه گذاران در بازار سرمایه نزدیک بین هستند 
و دید کوتاه مدتی به بازار دارند اما در استارتاپ ها، 
سرمایه گذارانی هستند که بیش از ۱۰ سال در آن 
سرمایه گذاری کرده اند و تاکنون خروج سرمایه گذار 

از آنها مشاهده نشده است.
فرحی ادامه داد: در اســتارتاپ ها معمولاً خروج به 
صورت سهامی عام شدن اســت به این صورت که 
ساختار سهامداری تغییر یافته و مردم، صندوق ها، 
نهادهــا و ســرمایه گذاران حقیقــی و حقوقی به 
جمــع ســرمایه گذاران اولیه پیوســتند. در واقع 
سرمایه گذاران اولیه کم کم خارج و در استارتاپ های 

دیگر سرمایه گذاری می کنند.
این کارشناس بازار سرمایه درباره ورود استارتاپ ها 
به بازار سرمایه گفت: اکوسیستم استارتاپی شبیه 

یک حمام داغ اســت که درج نمــاد آنها در بورس 
همانند باز شــدن در حمام و وزیدن یک نسیم به 
داخل حمام است که می تواند ورود فراوان و سیل 
آسای ســرمایه را به حوزه بازار ســرمایه به دنبال 

داشته باشد.
وی تاکید کرد: اگر عرضه ها به صورت اصولی صورت 
گیرد، ارزش گذاری ها منطقی باشــد و بازگشــت 
سرمایه قابل قبولی برای ســرمایه گذاران اولیه به 
همراه داشته باشد، شــاهد اتفاق های بسیار خوب 
در حوزه بازار ســرمایه خواهیم بود. فرحی درباره 
ارزش گذاری استارتاپ ها عنوان کرد: به طور کلی 
ارزش گذاری کسب و کارها بیشتر براساس دانش و 
علم است اما ارزش گذاری استارتاپ ها جنبه دانشی، 

هنر و آینده بینی دارد.

این کارشــناس بــازار ســرمایه اضافه کــرد: در 
ارزش گذاری شرکت ها و حوزه های سنتی همچون 
پتروشــیمی، معدن و صنایع مختلف، نگاه بیشتر 
گذشته نگر است اما در اســتارتاپ ها نگاه به آینده 
بیشتر است به عبارت بهتر، خرید سهام شرکت های 

سنتی شبیه به خرید آپارتمان است.
به گفته وی؛ زمانی که آپارتمانی خریداری می شود 
شاید در کنار آنکه ماهانه درآمدی به صورت اجاره 
از آن دریافت می شود اما بعد از مدتی، افت و ارزش 
و همچنین استهلاک آپارتمان دور از انتظار نیست 
اما وقتی قطعه زمینی هوشمندانه خریداری شود، 
شــاید درآمدی از زمین وجود نداشته باشد اما به 
مراتب بازگشت سرمایه بیشتری از افزایش ارزش 

آن زمین به دست می آید.

بورس بهترين مسير برای رشد سرمايه گذاری شركتهای دانش بنيان است

تامین مالی استارتاپ ها از بازار سرمایه

نقش استارت آپها در رشد اشتغال
مهدی غیبی، کارشناس فناوری

نگاه سنتی به سرمایه گذاری در ایران یکی از مشکلات جدی در رشد کسب و کارها و شرکتهای نوپا اســت. همچنین به علت وجود فضای دلالی در کشور، سرمایه ها به سمت تولید و راه اندازی کسب وکارها نمی رود. 
چراکه به نتیجه رسیدن در این موارد، به زمان زیادی نیاز دارد. سرمایه گذار همچنان نگاه سنتی به بازار و تولید دارد. تولید فیزیکی و کارخانه ای که جلو دید است بیشتر می تواند نظر سرمایه گذار را جلب کند. بنابراین 

اینجا نقش دولت پررنگ می شود. دولت برای به ثمر نشستن ایده های خلاق و دانش بنیان باید بستر فعالیت را فراهم کند. 
استارت آپ ها یکی عوامل رشد اقتصادی کشور هستند زیرا نفت ممکن است روزی تمام شود. بنابراین حرکت در مسیر توسعه کسب وکارهای نوپا مانند دسترسی به چاه های نفتی است که ارزش و بهره وری بالایی دارد. 

در این راستا تامین سرمایه مهم ترین ضرورت است. بازار سرمایه می تواند تا حد بسیاری مشکل را حل کند. البته در مسیر درست باید حرکت شود. هنوز راه ورود استارت آپها به بورس هموار نشده است. 
ممکن است به فناوری های نوین نگاه مثبتی وجود نداشته باشد. اما واقعیت این است که تا چند سال آینده سهم تولید محتوا در اقتصاد بسیار بیشتر از وضعیت فعلی می شود. همچنین در حوزه های مختلف پزشکی، 

کشاورزی و حتی خدماتی هر روز سهم کار یدی کمتر از گذشته خواهد شد.
اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد بود. در بحث اشتغال ممکن است در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت نباشد اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری 
اطلاعات باعث ایجاد مشاغل بیشتری خواهد شد. بخش سنتی سرمایه گذاران در کشور به تدریج و با دیدن موفقیت های نسل جوان در ایجاد استارت آپ ها و رونق آن ها برای سرمایه گذاری در حوزه های دیجیتالی 

ترغیب خواهند شد.

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهوری از »مدسا« نخستین خانه خلاق و 
نوآوری و مرکز نوآوری تخصصی کسب و کارهای 

پوشاک بازدید کرد.
معــاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان 
رییس جمهوری در حاشــیه این بازدید، با اشاره 
به ظرفیت هــای بالای حوزه مد و پوشــاک برای 
خلق ارزش افزوده و اشــتغال عنوان کرد: دانش و 
نوآوری جزو بخش های جدائــی ناپذیر این حوزه 
به شمار می رود و با توجه به ظرفیت های نهفته ای 
که در شرکت های نوآور این حوزه وجود دارد، این 
قابلیت فراهم است تا شرکت های فعال و توانمند 
که نوآوری را با کســب و کار خود پیوند داده اند، 
در شــمار شــرکت های دانش بنیان قرار بگیرند. 
صنعت مد و لباس، عجین شــده با دانش است و 
بر همین اســاس، ظرفیتی را برای حمایت از این 

 کسب و کارها، در قالب شرکت دانش بنیان ایجاد 
خواهیم کرد.

روح الله دهقانی، با اشاره به الگوهای موفق جهانی 
در ارائه زیرساخت ها و امکانات به صورت اشتراکی 
و هم افزار برای طراحی، تولید و توسعه محصول، 
عنوان کرد: در دنیــا این مراکز تولید و توســعه 
اشتراکی، رواج یافته اند و برای راه اندازی یک کسب 
و کار، نیازی به آغاز کار از نقطه صفر و فراهم کردن 
همه امکانات از ابتدا نیســت بلکه فضاهایی ایجاد 
شده اســت تا تعداد قابل توجهی از ایده پردازان 
در یک حوزه خاص، بتوانند از یک فضای مشترک 
اســتفاده کنند. مراکز نوآوری همچون مدسا، که 
این جنس امکانات را در اختیــار مخاطبان خود 
قرار می دهند، می توانند با حمایت و برخورداری از 
امکانات و فضای مناسب،  یک مرکز هم آفرینی در 
حوزه مد و پوشاک اسلامی باشند. آمادگی داریم 

تا از شکل گیری این مرکز هم آفرینی در حوزه های 
مختلف صنایع خلاق حمایت کنیم.

مرکز نوآوری مدسا بستری برای کسب و کارهای 
نوآور و خلاق حوزه مد و پوشاک است و زمینه  را 
برای رشــد ایده های نوآورانه این حوزه تا تبدیل 
شدن به کسب و کار خلاق فراهم می کند. این مرکز 
نوآوری، خدمات متنوعی همچون صحت سنجی 
و توســعه ایده تا راه اندازی کسب و کار، طراحی، 
تولید، بازاریابی و فروش، منتورینگ، کوچینگ، 
شــتابدهی و صادرات را به فعالان این حوزه ارائه 

می کند.
خانه خلاق و نوآوری مدسا، خدمات تخصصی راه 
اندازی کسب و کار در حوزه مد و پوشاک از جمله 
تصویربرداری و فیلمبرداری، اصلاح الگوسازی ها، 
محتواسازی تصویربرداری، بازاریابی و برندینگ 
و ســایر خدمات را در اختیار صاحبان کســب و 

کارهای حوزه یادشــده قرار می دهد. ۶۵ تیم در 
مرکز رشد، ۱۲ هسته نوآور در بخش شتابدهی و ۸ 
گروه نیز در استارتاپ استودیو حضور دارند. زمینه 
اشتغال برای بالغ بر ۴۳ نفر به طور مستقیم در این 

مجموعه فراهم شده است.
همچنین فضای اشتراکی با هدف توسعه الگو وجود 
دارد. تجهیزات لازم برای تولید و توسعه محصول، 
امکانات طراحی، دوخت و فــروش در فصای کار 
اشتراکی پیش بینی شده است. فعالان حوزه مد و 
پوشاک، با استفاده از فرصت ایجاد شده در فضای 
کار اشتراکی، می توانند ارزیابی کنند که محصول 
طراحی شده، تا چه میزان برای عرضه به بازار آماده 
است. در این فضای کار اشتراکی، امکان تحلیل و 
ارزیابی وجود دارد تا محصول طراحی شده آنالیز 
شده و برای حضور در بازار آمادگی لازم را کسب 

کند.

مدیر توســعه اکوسیســتم صندوق نــوآوری و 
شــکوفایی گفت: تاکنون با ۲۷ شــتابدهنده از 
۹۳ طرح اســتارت آپی بــه میــزان ۹۱ میلیارد 
تومان در قالب »هم ســرمایه گــذاری« حمایت 
کردیم. مصطفی بغدادی در شانزدهمین رویداد 
پیوند در حوزه بــرق و الکترونیک که با همکاری 
جهاد دانشــگاهی علم و صنعت در محل صندوق 
نوآوری و شکوفایی برگزار شد، گفت: این صندوق 
براســاس ماده ۵ قانون حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان تشکیل شده و قصد کمک به تجاری 
 ســازی اختراعــات و محصولات دانــش بنیان 

را دارد.
وی با بیان اینکه مأموریت و کارکرد اصلی صندوق 
نوآوری و شــکوفایی منوط به تأمین مالی زیست 
بوم دانش بنیان کشور اســت، اظهار داشت: البته 
که این زیست بوم نســبت به دهه ۸۰ تغییر کرده 
و برای آن قوانین مختلفی تعریف شــده است. به 
گفته وی ما در صندوق نوآوری و شکوفایی قصد 
داشتیم که علاوه بر کسب و کارهای دانش بنیان 
به کسب و کارهای غیر دانش بنیان کمک کنیم. 
از ایــن رو از صندوق نوآوری و شــکوفایی انتظار 
می رفت اقدامات جدیدی را جایگزین روش های 

صنعتی کند. بــه گفته بغدادی تا پیش از ســال 
۱۳۹۷ صندوق نوآوری و شکوفایی با تسهیلات و 
وام ها شناخته می شد؛ ارائه این نوع تسهیلات جزو 
سنتی ترین شیوه های تأمین مالی کسب و کارهای 

دانش بنیان است.
مدیر توســعه اکوسیســتم صندوق نــوآوری و 
شــکوفایی افزود: از این رو در صــدد برآمدیم تا 
با روش های جدید از اکوسیســتم اســتارت آپی 
و هســته های فناور، شــرکت های دانش بنیان و 
غیره حمایــت کنیم. زیرا ارائه تســهیلات به این 
اکوسیستم فناوری و نوآوری سم مهلک است. وی با 
بیان اینکه در میان فعالیت های دانش بنیانی کسب 
و کارهای پرخطرتری وجود دارد، خاطرنشان کرد: 
اگر از این کســب و کارها با ارائه تسهیلات و وام 
حمایت کنیم، امکان شکست شــرکت ها و عدم 
بازپرداخت وام وجــود دارد. از ایــن رو برنامه ای 
در راستای ارائه تســهیلات خطرپذیر در صندوق 

نوآوری و شکوفایی برنامه ریزی شد.
بغدادی ادامه داد: صندوق نوآوری و شــکوفایی 
در قالب برنامه های »هم ســرمایه گــذاری« از 
اکوسیستم فناوری و نوآوری حمایت می کند؛ در 
این راستا شتابدهنده هایی را به عنوان واسطه قرار 

دادیم تا این صندوق بــه عنوان یک بخش دولتی 
سهامدار شرکت های دانش بنیان و استارت آپی 
نشود زیرا یک کسب و کار واقعی از یک شرکت و 

سهامدار دولتی خوشش نمی آید.
مدیر توســعه اکوسیســتم صندوق نــوآوری و 
شکوفایی با بیان اینکه در این راستا منابع سازمان 
را خصوصی سازی کردیم و به صورت غیرمستقیم 
وارد بحث تأمین ســرمایه کسب و کارهای دانش 
بنیان شــدیم، تأکید کرد: ما به واســطه شتاب 
دهنده ها در قالب سرمایه گذاری، سرمایه بذری 
شــرکت های دانش بنیان و استارت آپی را تأمین 
می کنیم. وی با اشــاره به آمار طرح »هم سرمایه 
گذاری« در صندوق نوآوری و شــکوفایی گفت: 
تاکنون با ۲۷ شتابدهنده از ۹۳ طرح استارت آپی 
به میزان ۹۱ میلیارد تومان در قالب »هم سرمایه 

گذاری« حمایت کردیم.
بغدادی خاطرنشــان کرد: این یک تعداد خوب و 
قابل قبولی است که اکنون در حال خروج از آنها 
هســتیم و این طرح ها به نتیجه رسیده اند. وی با 
بیان اینکه همچنین طرح »هم سرمایه گذاری« را 
با صندوق های پژوهش و سرمایه گذاری در پیش 
گرفته ایم، گفت: تاکنــون با ۲۸ صندوق پژوهش 

و فناوری به میزان ۹.۵ میلیــارد تومان در قالب 
طرح هم سرمایه گذاری از طرح های استارت آپی 

حمایت کردیم.
مدیــر توســعه اکوسیســتم صندوق نــوآوری 
و شــکوفایی با بیان اینکه رویداد دوشــنبه های 
استارت آپی و پیوند از جمله برنامه هایی هستند 
که می توانند در راستای وصل سرمایه گذاران به 
طرح های فناورانه در صندوق نوآوری و شکوفایی 
از سال ۹۸ برگزار شده اســت، گفت: تاکنون ۴۶ 
رویداد دوشنبه اســتارت آپی و ۱۶ رویداد پیوند 
برگزار شده است. این رویدادها سکویی برای به هم 

رسانی طرح های جذاب به سرمایه گذاران است.
وی ادامه داد: ما در صندوق نوآوری و شــکوفایی 
تنها به برگزاری این رویدادهــا اکتفا نمی کنیم و 
فرآیند دوره آموزشی، منتورینگ در راستای جذب 
سرمایه برای اســتارت آپها برگزار می شود. مدیر 
توسعه اکوسیستم صندوق نوآوری و شکوفایی با 
اشــاره به رویداد پیوند در حوزه برق و الکترونیک 
که امروز در صندوق نوآوری و شــکوفایی برگزار 
شد، اظهار داشت: ۹ اســتارت آپ حاضر در این 
 رویداد نیاز به دو میلیــارد و ۶۰۰ میلیون تومان 

سرمایه دارند.

دهقانی در بازديد از »مدسا«: 

از ایجاد مرکز هم  آفرینی در حوزه مد و پوشاک حمایت می شود

مدير توسعه اكوسيستم صندوق نوآوری خبر داد:

حمایت از ۹۳ طرح استارت آپی به میزان ۹۱ میلیارد تومان


